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Marek Marian Belka (ur. 9 stycznia 1952 w Łodzi)
doktor habilitowany, profesor nauk ekonomicznych, wy-
bitny teoretyk i praktyk w dziedzinie ekonomii, uznany
autor cennych publikacji naukowych z zakresu ekonomii
stosowanej oraz współczesnej myśli ekonomicznej, w tym
z zakresu teorii pieniądza oraz polityki antyinflacyjnej
krajów rozwijających się, wykładowca i nauczyciel aka-
demicki, promotor prac wielu uznanych ludzi nauki
i gospodarki, polityk, urzędnik w międzynarodowych
instytucjach finansowych.
Marek Belka po ukończeniu studiów ekonomicznych na
Uniwersytecie Łódzkim w 1972 r. podjął pracę w Katedrze
Ekonomii tej uczelni. W 1978 r. uzyskał stopień naukowy
doktora, a w 1986 r. habilitował się. Od 1986 r. związany
z Instytutem Nauk Ekonomicznych PAN, jego dyrektor
w latach 1993-1996. W latach 1978-1979 i 1985-1986
odbył staże naukowe w Uniwersytecie Columbia i Uni-
wersytecie w Chicago, w 1990 r. w London School of
Economics. W 1994 r. otrzymał tytuł profesora nauk
ekonomicznych.

Od lat 90. pełnił szereg ważnych funkcji publicznych w
kraju i za granicą. W 1990 r. został doradcą i konsultantem
w Ministerstwie Finansów, a następnie Ministerstwie Prze-
kształceń Własnościowych i Centralnym Urzędzie Plano-
wania. W 1996 r. objął stanowisko konsultanta Banku
Światowego. W latach 1994-1996 był wiceprzewod-
niczącym Rady Strategii Społeczno-Gospodarczej przy
Radzie Ministrów, a następnie doradcą ekonomicznym
prezydenta RP.
Dwukrotnie pełnił funkcję wicepremiera i ministra finan-
sów: w 1997 r. w rządzie Włodzimierza Cimoszewicza
oraz w latach 2001-2002 w rządzie Leszka Millera.
W latach 2004-2005 był premierem rządu RP.
Od 2006 r. sekretarz wykonawczy Komisji Gospodarczej
ONZ ds. Europy (UNECE), a od stycznia 2009 r. dyrektor
Departamentu Europejskiego Międzynarodowego Fundu-
szu Walutowego. Wcześniej pełnił również funkcję szefa
koalicyjnej Rady Koordynacji Międzynarodowej w Iraku
(2003), a następnie dyrektora ds. polityki gospodarczej w
Tymczasowych Władzach Koalicyjnych w Iraku, gdzie od-
powiadał, m.in. za reformę walutową, stworzenie nowego
systemu bankowego i nadzór nad gospodarką (2003-
-2004).
W dniu 10 czerwca 2010 r. prof. dr hab. Marek Belka zos-
tał powołany przez Sejm RP na Prezesa Narodowego
Banku Polskiego.
Jest autorem ponad 100 prac naukowych, poświęconych
głównie teorii pieniądza oraz polityki antyinflacyjnej w kra-
jach rozwijających się. Specjalizuje się w zakresie ekono-
mii stosowanej oraz współczesnej myśli ekonomicznej.
Jest także członkiem Komitetu Nauk Ekonomicznych PAN.
Uroczystość nadania Profesorowi Markowi Belce god-
ności doktora honoris causa Uniwersytetu Ekonomicz-
nego we Wrocławiu odbędzie się 28 września 2011 roku.
Poniżej zamieszczamy tekst wypowiadany przez promo-
tora po łacinie podczas uroczystości wręczenia dyplomu
o nadaniu tytułu doktora honoris causa.
Promotorem laudacji jest prof. zw. dr hab. Bogusław Fiedor,
rektor Uniwersytetu Ekonomicznego we Wrocławiu.

Profesor dr hab. nauk ekonomicznych
Marek Belka doktor honoris causa

Uniwersytetu Ekonomicznego we Wrocławiu

Znakomity, wielce szanowny Doktorancie!
Który wspaniale przyczyniłeś się do rozwoju polskiej nauki w dziedzinie ekonomii!
Ja, promotor powołany uchwałą, Ciebie Marka Belkę doktora habilitowanego, profesora nauk ekonomicznych,
polityka, wykładowcę akademickiego, Członka Komitetu Nauk Ekonomicznych PAN, urzędnika międzynarodowych
instytucji finansowych: sekretarza Komisji Gospodarczej ONZ ds. Europy (UNECE), dyrektora Departamentu Euro-
pejskiego Międzynarodowego Funduszu Walutowego, wybitnego przedstawiciela polskiego i międzynarodowego
życia publicznego, a w tym: dwukrotnego wicepremiera, ministra finansów, premiera RP, prezesa Narodowego Banku
Polskiego, w nagrodę za Twe Zasługi czynię Doktorem Honorowym Uniwersytetu Ekonomicznego we Wrocławiu.
Uroczyście ten fakt ogłaszam!
Także wszystkie doktorskie atrybuty: Miano i Godność, Prawa i Przywileje przypisuję Ci.
A na dowód tego dyplom zawarowany pieczęcią Naszej Uczelni w Twoje ręce składam.
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Po r t a l

Szanowni Państwo,

(….) A był sierpień. Pogoda prześliczna.
Wszystko w złocie trwało i w zieleni,
Prócz staruszków nikt chyba nie myślał
O mającej nastąpić jesieni.
Ale cóż, oni żyli najdłużej.
Mieli swoje staruszkowie zasady
I wiedzieli, że prędzej czy później
Jesień przyjdzie. Nie ma na to rady. (Andrzej Poniedzielski)

W chwili gdy składamy ten numer PORTALU trwa sierpień
i nękają nas największe tego roku upały. Gdy numer ten
znajdzie się w Państwa rękach ….prędzej czy później
jesień przyjdzie. Nie ma na to rady. Pomimo końca lata
mamy wiele powodów do radości. Nasze oczy cieszy nowy
obiekt Dolnośląskiego Centrum Informacji Naukowej
i Ekonomicznej, a tu już rozpoczyna się budowa Centrum
Kształcenia Ustawicznego. Dzień inauguracji roku akade-
mickiego 2011/2012 będzie dla Uniwersytetu Ekonomicz-
nego nie tylko dniem otwarcia Centrum (nazywanego
zdrobniale „docinkiem”), ale także świętem przyjęcia pro-
fesora Marka Belki w poczet doktorów honoris causa naszej
uczelni. Zaszczytnym tytułem dhc Uniwersytetu Wileń-
skiego zostanie uhonorowany prof. Andrzej Gospoda-
rowicz, prorektor ds. Nauki, z którym redakcja przepro-
wadziła wywiad nie tylko na temat zainteresowań badaw-
czych Pana Profesora.
Wrocław wybrano na Europejską Stolicę Kultury 2016.
I my – Uniwersytet Ekonomiczny – nieustająco tętnimy kul-
turą, głównie studencką. Wspominamy ekonomalia, Szkołę
Letnią adresowaną do studentów-obcokrajowców, cie-
szymy się sukcesami sportowymi naszej młodzieży i spot-
kaniami z naszymi absolwentami. Przygotowaliśmy artykuły
o jubileuszach – 40-leciu pracy prof. Katarzyny Szołtysek,
20-leciu Katedry Zarządzania Produkcją i Pracą, 5-leciu
aktywności Biura Karier, podsumowujemy trzy edycje
projektu Kuźnia Kadr. Razem z archiwum Wydziału
Gospodarki Regionalnej i Turystyki wędrujemy przez
wspomnienia, razem ze SJO poznajemy od kulis tajniki
egzaminów językowych, wspominamy wyprawy zagra-
niczne. Nie zapominamy o tych co odeszli – Profesorach
pomordowanych na Wzgórzach Wóleckich, zmarłych
tego lata Uczonych: prof. Berze Hausie i prof. Danucie
Misińskiej.

Zachęcamy do lektury pisma,
Redakcja

Nakład 700 egz.
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Do k t o r a t h o n o r o w y

U n i w e r s y t e t u W i l e ń s k i e g o d l a

p r o f . A n d r z e j a G o s p o d a r o w i c z a

Andrzej Gospodarowicz

Podjął studia w Szkole Głównej Planowania i Statystyki w
Warszawie, obecnie Szkoła Główna Handlowa w 1962 r.,
od 1965 r. kontynuował studia w Moskiewskim Instytucie
Ekonomiczno-Statystycznym i ukończył je w 1968 r. z wy-
różnieniem. Pracę podjął w Akademii Sztabu Generalnego
w Warszawie na stanowisku asystenta. Od 1 października
1970 r. jest zatrudniony w naszej uczelni. Rozpoczął pracę
jako asystent w Katedrze Statystyki i Przetwarzania Danych
kierowanej przez prof. Zdzisława Hellwiga, w Instytucie
Metod Rachunku Ekonomicznego. Pracę doktorską pt.
„Zastosowanie metody priorytetów do rozwiązywania za-
gadnień z teorii przedsięwzięć czasowych” obronił w 1976

r. uzyskując stopień doktora nauk ekonomicznych. W roku
1986 na podstawie monografii „Harmonogramy przed-
sięwzięć czasowo-przestrzennych i przybliżone metody ich
wyznaczania” otrzymał stopień doktora habilitowanego
nauk ekonomicznych. Bogaty dorobek naukowy stał się
podstawą do nadania w 1992 r. tytułu naukowego profe-
sora nauk ekonomicznych.
Obecnie zainteresowania badawcze prof. Gospodarowi-
cza dotyczą, m.in.: ryzyka bankowego, bankowości elek-
tronicznej, zarządzania bankiem.
Profesor Andrzej Gospodarowicz aktywnie i z zaan-
gażowaniem działa na rzecz rozwoju uczelni, pełniąc w
niej wiele odpowiedzialnych funkcji organizacyjnych i kie-
rowniczych: w latach 1990-1996 (dwie kadencje) był dzie-
kanem Wydziału Zarządzania i Informatyki, od roku 1990
jest nieprzerwanie członkiem Senatu naszej uczelni, w
1994 r. został powołany na stanowisko kierownika Katedry
Metod Komputerowych w Zarządzaniu, od 1999 r. kieruje
Katedrą Bankowości, od 2005 r. pełni funkcję prorektora
ds. nauki (drugą kadencję). Był także kierownikiem Mię-
dzynarodowych Studiów Doktoranckich (w latach 1994-
-1997) i kierownikiem Studiów Doktoranckich na Wy-
dziale Zarządzania i Informatyki (1997-2005).
Znacząca jest działalność prof. Andrzeja Gospodarowicza
w środowisku akademickim. Z jego inicjatywy w marcu
2007 r. Prezydium Polskiej Akademii Nauk powołało Ko-
mitet Nauk o Finansach PAN. W czerwcu 2007 r. prof.
Gospodarowicz został wybrany na przewodniczącego tego
Komitetu.
Jest także członkiem rad programowych czasopism nau-
kowych i specjalistycznych, takich jak: „Gazeta Bankowa”,
„Bezpieczny Bank”, „Ekonomika”, „Transformations in Bu-
siness & Economics”
Współpraca z zagranicznymi ośrodkami naukowymi za-
początkowana studiami w Moskiewskim Instytucie Ekono-
miczno-Statystycznym rozwijała się przez staż naukowy w
Instytucie Statystyki i Informatyki na Uniwersytecie w
Wiedniu (w latach 1981-1982) i pracę w charakterze pro-
fesora wizytującego. Profesor kilkakrotnie wykładał i pro-
wadził seminaria z badań operacyjnych i informatyki, m.in.

Senat Uniwersytetu Wileńskiego 29 marca 2011 r. przyznał prof. dr. hab. Andrzejowi Gospodarowiczowi zaszczytny
tytuł doktora honoris causa w uznaniu Jego międzynarodowej aktywności naukowej oraz wieloletniej współpracy
naukowej z Wydziałem Ekonomicznym litewskiego uniwersytetu. Uroczystość nadania tej godności odbyła się
20 września1.
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na Uniwersytecie w Wiedniu (w latach 1986-1987;
1992,1997) oraz na Uniwersytecie w Linzu w Austrii (w la-
tach 1989-1990 i 1995 roku). Profesor Gospodarowicz
utrzymuje i rozwija kontakty naukowe, m.in. z uniwersy-
tetami w Wiedniu, w Linzu, w Wilnie, z Uniwersytetem
Rolniczym w Kownie, Uniwersytetem Technicznym w
Dreźnie, Uniwersytetem Ekonomiki i Finansów w St. Pe-
tersburgu i z Międzynarodową Szkołą Wyższą w Zittau.
Ważnym obszarem aktywności naukowej Profesora An-
drzeja Gospodarowicza są konferencje naukowe, w któ-
rych uczestnikami są zarówno pracownicy naukowi, jak i
oraz przedstawiciele środowisk bankowych. Konferencje
są organizowane systematycznie począwszy o 1997 r.
większość we współpracy z Bankiem Zachodnim WBK.
Pierwsze konferencje były poświecone zastosowaniu tech-
nologii informatycznych w bankowości, kolejne banko-
wości elektronicznej. Ostatnio organizowane konferencje
– wspólnie z NBP oraz Bankiem Zachodnim WBK – doty-
czyły szerokiego spektrum zagadnień związanych z ban-
kowością detaliczną. Wielki sukces naukowy i
organizacyjny odniosły trzy międzynarodowe konferencje
poświęcone aktualnym problemom funkcjonowania sek-
tora bankowego w krajach Europy Środkowej oraz
Wschodniej. W konferencjach tych uczestniczyli pracow-
nicy naukowi z Rosji, Ukrainy, Litwy, Słowacji, Łotwy oraz
Polski.
Profesor Andrzej Gospodarowicz jest autorem 178 publi-
kacji, jest w czołówce najczęściej cytowanych ekonomis-
tów polskich. „Gazeta Bankowa” nr 4/2011 opublikowała

ranking pn.„Najlepszy Ekonomista” opracowany na pod-
stawie liczby odwołań do prac naukowych polskich eko-
nomistów. Profesor Andrzej Gospodarowicz jest w grupie
40 autorów książkowych publikacji naukowych i popu-
larno-naukowych dostępnych na polskim rynku w sprze-
daży księgarskiej, których tytuły książek najczęściej
pojawiały się w odwołaniach innych autorów.
Przez cały okres zawodowej aktywności Profesor Andrzej
Gospodarowicz uczestniczy w pracach nad doskonaleniem
programu studiów. Od 20 lat prowadzi na Uniwersytecie
Ekonomicznym we Wrocławiu oraz innych uczelniach
wrocławskich (m.in. w Wyższej Szkole Zarządzania i Ban-
kowości w Poznaniu, Filia we Wrocławiu) wykłady z za-
kresu finansów, głównie jednak bankowości. Profesor
Andrzej Gospodarowicz może poszczycić się osiągnięciami
w kształceniu kadr. Pod kierunkiem Profesora przygoto-
wano ponad 600 prac magisterskich, Profesor Andrzej
Gospodarowicz jest promotorem 18 doktorów nauk eko-
nomicznych. Prace magisterskie i dyplomowe zdobywały
nagrody i wyróżnienia na ogólnopolskich konkursach.
Profesor Andrzej Gospodarowicz przygotował kilkadziesiąt
recenzji w postępowaniach o uzyskanie stopnia doktora,
doktora habilitowanego oraz tytułu profesora.
Od 20 września 2011 r. jest doktorem honoris causa
Uniwersytetu w Wilnie.

1 Pismo Portal relację z uroczystości zamieści w kolejnym numerze.
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Senat Uniwersytetu Wileńskiego przyznał Panu Profe-
sorowi zaszczytny tytuł doktora honoris causa w uzna-
niu międzynarodowej aktywności naukowej oraz
wieloletniej współpracy z Wydziałem Ekonomicznym li-
tewskiego uniwersytetu. Gratulujemy. Proszę opowie-
dzieć, jak ewoluowały naukowe zainteresowania Pana
Profesora?
Już w czasie studiów zainteresowałem się problematyką
zastosowania metod ilościowych w ekonomii. Moja praca
magisterska dotyczyła zagadnień programowania linio-
wego. W pierwszej połowie lat siedemdziesiątych – już
pracując w naszej uczelni – zacząłem się zajmować pro-
blematyką programowania całkowitoliczbowego (dyskret-

nego). Moje badania naukowe związane z pracami dok-
torską i habilitacyjną dotyczyły poszukiwania metod przy-
bliżonych do rozwiązywania pewnej klasy zadań
programowania całkowitoliczbowego, mianowicie zadań
harmonogramowania. Z inspiracji prof. Zdzisława Hellwiga
zająłem się zagadnieniami przetwarzania danych, Katedra
nasza bowiem była odpowiedzialna za kształcenie studen-
tów w tym obszarze. Przygotowaliśmy podręczniki na ten
temat. Z inicjatywy prof. Hellwiga na uczelni powstał oś-
rodek obliczeniowy. Czynniki te spowodowały, że w spo-
sób naturalny zacząłem się interesować również
zagadnieniami informatyki. W latach osiemdziesiątych
przebywałem na stażu naukowym na Uniwersytecie w

R o z m o w a
z p r o f . z w . d r . h a b .

A n d r z e j e m G o s p o d a r o w i c z e m
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Wiedniu. Dostęp do nowoczesnego sprzętu komputero-
wego oraz publikacji naukowych umożliwił mi zajęcie się
problematyką programowania komputerów (w szczegól-
ności w języku PASCAL i MODULA). Natomiast na
początku lat dziewięćdziesiątych, podczas pobytu nauko-
wego w Austrii pracując w zespołach prof. A. Tjoa oraz
prof. G. Vinka zainteresowałem się zagadnieniem wyko-
rzystania metod matematyczno-statystycznych oraz tech-
nik informatycznych w finansach.

W pierwszej dekadzie lat dziewięćdziesiątych po-
trzebna była w Polsce kadra znająca problematykę finan-
sów w gospodarce rynkowej, potrafiąca wykorzystywać
metody ilościowe i komputerowe. A w Polsce znajomość
tych zagadnień była niewielka. Był więc wielki obszar do
naukowego „zagospodarowania”. Moja znajomość metod
ilościowych i informatyki bardzo mi ułatwiła szybkie zaję-
cie się finansami. Wraz z zespołem współpracowników za-
częliśmy bardzo intensywnie zajmować się w tym czasie –
w pierwszej połowie lat 90. – bankowością, jedną z sub-
dyscyplin finansów. Trwa to już prawie dwadzieścia lat.

Mobilność i współpraca z międzynarodowym środowi-
skiem to dziś konieczność dla badaczy, chcących się
naukowo rozwijać. Jak rozpoczęła się i jak rozwija
współpraca Pana Profesora z litewskim Uniwersytetem
w Wilnie?
W maju 1989 r. delegacja naszej uczelni z rektorem prof.
Wiesławem Plutą została zaproszona przez ministra Szkol-
nictwa Wyższego Estonii – prof. Vaino Rajangu (którego
poznałem kilka lat wcześniej, gdy był jeszcze pracowni-
kiem naukowym), do Politechniki w Tallinie. W porozu-
mieniu z rektorem Plutą, poprosiłem prof. Rajangu by,
wykorzystując swoje kontakty na Litwie, zorganizował nam
spotkanie na Wydziale Ekonomicznym Uniwersytetu Wi-
leńskiego, gdy będziemy przejeżdżali przez Wilno. Doszło
do tego spotkania. Uczestniczył w nim dziekan wydziału i
kilku członków Rady Wydziału. Poznałem tam wtedy kilku
pracowników naukowych, wśród nich był prof. Vaclovas
Lakis, z którymi zacząłem utrzymywać kontakty.
Przypomina mi się taka historia z tej podróży, w której
uczestniczyli moja żona Aleksandra, ówczesny pracownik
naukowy naszej uczelni i prof. Ber Haus, prorektor ds.
nauki. Spacerując po Wilnie, na placu przed Katedrą by-
liśmy z moją żoną świadkami demonstracji Litwinów, któ-
rzy protestowali przeciwko poborowi do wojska.
Przypominam, że wtedy jeszcze istniał Związek Radziecki.
Protestujący mieli listę, na której zbierali podpisy prze-
ciwko powoływaniu młodych Litwinów do radzieckiego
wojska. Oboje z żoną bez wahania podaliśmy swoje dane
z paszportów i też złożyliśmy podpisy na tej liście. Pamię-
tam zaniepokojenie prof. Bera Hausa wywołane naszym
spontanicznym gestem. Do granicy z Polską był bardzo
zdenerwowany. Nie wiedzieliśmy czemu. Dopiero później
dowiedzieliśmy się, że prof. Ber Haus był w czasach wojny

w obozie pracy na Syberii, dobrze znał aparat represyjny
ZSRR i obawiał się o nasze bezpieczeństwo, o to że
możemy mieć kłopoty na granicy.

W 1992 r. zostałem zaproszony na konferencję
naukową do Wilna, a potem systematycznie, czasem dwa
razy do roku, jeździłem na konferencje naukowe na Uni-
wersytet Wileński lub na Uniwersytet Rolniczy do Kowna.
Także zapraszałem naukowców litewskich, m.in. prof.
P. Gylysa, prof. V. Lakisa, prof. J. Macerinskasa, prof.
N. Stonciuviene na konferencje organizowane przez
naszą uczelnię. Zacząłem również zachęcać do współpracy
pracowników mojej katedry. W listopadzie 2007 r. jako
prorektor ds. nauki Uniwersytetu Ekonomicznego we
Wrocławiu podpisałem razem z dziekan Wydziału Ekono-
micznego prof. Birutè Galinienè umowę o współpracy
między Wydziałem Ekonomicznym Uniwersytetu w
Wilnie i Uniwersytetem Ekonomicznym we Wrocławiu.
W ramach tej współpracy organizowane są wspólne kon-
ferencje naukowe (we wrześniu br. czwarta już konferen-
cja odbędzie się we Wrocławiu), publikowane są artykuły
w czasopismach wydawanych na naszych uczelniach.
Gościliśmy też na uczelni naukowców z Litwy z
wykładami. Bardzo cenię sobie współpracę z litewskimi
naukowcami. Mam bardzo wiele ciepłych wspomnień
z pobytu na Litwie.

Ostatnie miesiące przynoszą wiele informacji o zaost-
rzających się stosunkach polsko-litewskich. Jakie jest
stanowisko Pana Profesora do tych problemów?
Stosunki dyplomatyczne między Polską a Litwą zostały na-
wiązane, a raczej wznowione w 1991 roku. W styczniu
1992 r., podczas wizyty ministra Krzysztofa Skubiszew-
skiego w Wilnie podpisano „Deklaracje o przyjaznych
stosunkach i dobrosąsiedzkiej współpracy”. Warto poin-
formować, że prof. Povilas Gylys, jako minister Spraw
Zagranicznych Litwy współpracował z ministrem Skubi-
szewskim przy opracowaniu szczegółowych ustaleń tego
dokumentu. W 1994 r. podpisano polsko-litewski „Traktat
o przyjaznych stosunkach i dobrowolnej współpracy”.
W 1998 r. zawarto dwustronną umowę o wolnym handlu
i zanotowano wzrost poziomu obrotów handlowych
między naszymi krajami.
Jednak stosunki dwustronne między naszymi krajami są
naznaczone nieufnością, której źródło tkwi w historii.
W tysiącletnich dziejach Polski i Litwy możemy się dopat-
rzyć i wzajemnych krzywd, i wspólnych zwycięstw. Nie
możemy zmienić historii, nie możemy odpowiadać za
błędy naszych dziadów, czy nawet ojców. To co możemy
zrobić dzisiaj, to czerpiąc z doświadczeń poprzednich epok
wykazać się mądrością i budować wspólną przyszłość.
To prawda, w bieżącym roku mamy wiele sygnałów, że
pogarszają się nasze stosunki. Mówi się o dyskryminowa-
niu mniejszości polskiej na Litwie, szykanowaniu polskiego
szkolnictwa, są sygnalizowane pretensje w związku
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z pisownią polskich nazwisk, nie ma możliwości umiesz-
czania dwujęzycznych nazw miejscowości i ulic. To są pro-
blemy, które trzeba rozwiązać. Ale stopniowo, a nie pod
naciskiem stosunkowo wąskich grup nacjonalistycznych po
obu stronach granicy, głośno i natarczywie wyrażających
swoje poglądy w mediach.
W Europie tylko Litwa jest jedynym krajem (poza Polską),
w którym Polacy mogą pobierać edukację na wszystkich
szczeblach nauczania – w Wilnie istnieje filia Uniwersytetu
Białostockiego, gdzie studenci studiują w języku polskim.
Po litewskiej reformie szkoły mniejszości narodowych, pod
względem liczby przedmiotów nauczanych w języku
państwowym, upodobniły się do szkół mniejszości naro-
dowych w Polsce. Sytuacja się więc ujednolica. Wśród Lit-
winów istnieje ciągle obawa, mająca swe źródło w
przeszłości, o zmniejszenie roli języka i kultury litewskiej na
Litwie. Dlatego „alergicznie” reaguje się tam na wszystko
co może osłabiać litewskość. Na szczęście, w innych częś-
ciach Europy dwujęzyczność tablic na pograniczach jest
już standardem. Litwini podróżują po Europie, widzą takie
tablice na pograniczu niemiecko-francuskim czy au-
striacko-włoskim. Nie należy więc wymuszać na nich de-
cyzji, ale dać im czas na spokojne „dojrzewanie” do zmian.
Profesor Dariusz Szpoper, znany prawnik pracujący na
Uniwersytecie Gdańskim był inicjatorem listu otwartego
do władz polskich o podjęcie wyważonych działań,
mających poprawić stosunki polsko-litewskie. Wsparłem
działania prof. Szpopera. List został opublikowany w maju
2011 r. w „Gazecie Wyborczej”. Podpisało go kilkudzie-
sięciu naukowców z Polski.

Oto fragment listu ...podjęcie efektywnego dialogu
prowadzonego w duchu obustronnego zrozumienia i po-
szanowania, przy uwzględnieniu zarazem wielowiekowej
tradycji współpracy i rozwoju obu państw. Wszelkie
działania podejmowane w tym kierunku powinny być
oparte o dorobek wielu pokoleń Litwinów i Polaków, któ-
rzy razem, ramię w ramię tworzyli na przestrzeni kilku mi-
nionych wieków wspólną historię. Nie powinniśmy pomijać
jednak przy tym wrażliwości politycznej współczesnego
społeczeństwa litewskiego oraz jego dorobku wypracowa-
nego przez ponad ostatnich sto lat, a opartego na dokona-
niach litewskiego ruchu odrodzenia narodowego. Wydaje
się iż, jedyną szansą na zahamowanie najgłębszego od 1989
roku regresu w stosunkach dyplomatycznych pomiędzy
oboma sąsiadującymi ze sobą państwami jest podjęcie
wspólnego, szczerego dialogu, który byłby w stanie wyjaś-
nić wzajemną nieufność. Wierzymy, iż osiągnięcie takiego
kształtu obopólnych relacji stanowić jednocześnie będzie
szansę na dalszą efektywną współpracę Litwy i Polski, pań-
stw tworzących niegdyś równoprawny związek w ramach
Rzeczpospolitej Obojga Narodów, a obecnie członków tej
samej Unii Europejskiej.
Myślę, że reakcja polskich władz, potępiająca sprawców
dewastacji w Puńsku, daje nam – autorom listu nadzieję,

że nasz „głos w sprawie” usłyszano. Trzeba się zgodzić
z opinią prezydenta Litwy Dalią Grybauskaite, która po-
wiedziała ostatnio, że poprawa stosunków polsko-litew-
skich „wymaga czasu”.

Współczesna scientometria uczyniła liczbę publikacji
bezwzględną miarą naukowej wartości. Czy to dobry
kierunek oceny naukowca? Jaki będzie los książek nau-
kowych, skoro pracownicy naukowi koncentrują się
na mnożeniu drobnych prac wydawniczych?
Ministerstwo Nauki i Szkolnictwa Wyższego propaguje
innowacyjność w nauce i badaniach. Jakie działania
podjęto w uczelni, aby sprostać nowym regułom finan-
sowania nauki?
Do nowych reguł finansowania nauki przygotowaliśmy się
w uczelni już od pewnego czasu. Podjęliśmy szereg działań
zanim jeszcze nowe reguły stały się obowiązujące. Po-
wołaliśmy Biuro Nauki i Współpracy z Gospodarką. Jego
dyrektorem została prof. Wanda Kopertyńska, mającą duże
doświadczenie we współpracy z otoczeniem biznesowym.
Działalność Biura spowodowała, że w ostatnim roku
wzrosła liczba wniosków o granty naukowe finansowane
przez Ministerstwo Nauki i Szkolnictwa Wyższego. Na
podkreślenie zasługuje fakt, że na 54 złożone wnioski, po-
zytywnie rozpatrzono połowę, oznacza to, że wniosko-
dawcy otrzymają środki na badania. W skali kraju średni
wskaźnik skuteczności wynosi tylko 30%, a u nas aż 50%.
Ten sukces potwierdza, że pracownicy uczelni składają in-
teresujące i ważne projekty badawcze i potrafią wykazać,
że są w stanie je zrealizować. Można więc powiedzieć, że
na uczelni jest duży potencjał badawczy. Bolączką całego
środowiska szkół wyższych w Polsce jest niewielki zakres
współpracy z praktyką gospodarczą. Przyczyn jest wiele,
zarówno po stronie uczelni, jak i przedsiębiorstw. Biuro
Nauki i Współpracy z Gospodarką przygotowało informa-
tor, w którym pokazano w jakich obszarach, które jedno-
stki uczelni mogą podjąć współpracę z praktyką
gospodarczą. Wysłany on został do 400 przedsiębiorstw
głównie z Dolnego Śląska. Otrzymujemy już pierwsze za-
pytania w sprawie przygotowania ekspertyz, podejmowa-
nia konkretnych badań. W ramach imprezy pt. „Pociąg do
Ukrainy” organizowanej we Wrocławiu z okazji 20-lecia
uzyskania niepodległości wystąpiliśmy z inicjatywą zorga-
nizowania 10 października 2011 r. panelu dyskusyjnego,
w czasie którego będą prezentowane możliwości
współpracy przedsiębiorstw polskich i ukraińskich. Zapro-
siliśmy kilku wybitnych ekspertów z Polski i Ukrainy, któ-
rzy przybliżą tę problematykę. Zaproszenie douczestnic-
twa wysłaliśmy do ponad 400 polskich przedsiębiorstw.
Dodatkowo będzie więc okazja do bliższego poznania
uczelni przez te przedsiębiorstwa.
Biuro Nauki i Współpracy z Gospodarką gromadzi infor-
macje o ogłaszanych konkursach na projekty badawcze,
ogłaszane przez instytucje krajowe i unijne, przekazuje je
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pracownikom naukowym na bieżąco. Pomaga też przygo-
towywać wnioski o granty i projekty badawcze. Nie ulega
dla mnie wątpliwości, że w dającej się przewidzieć przy-
szłości większość pracowników naukowych uczelni będzie
otrzymywała dodatkowe wynagrodzenie prowadząc
badania naukowe. Tak dzieje się w krajach wysokoro-
zwiniętych.
Zapisy znowelizowanej Ustawy o szkolnictwie wyższym, a
także działania podejmowane przez Ministerstwo wyraźnie
wskazują, że w ocenie działalności uczelni będą mocno
„ważyły” badania naukowe, wpływając w istotny sposób
na wysokość otrzymywanych dotacji. Problematyce badań
w naszej uczelni musimy więc poświęcić w najbliższych
latach dużo uwagi. Poziom prowadzonych badań będzie
też rzutował na liczbę studentów, którzy podejmą studia
w naszej uczelni.
Natomiast, jeśli odpowiadałbym na pierwszą część pytań
to mogę powiedzieć, że czeka nas swego rodzaju rewolu-
cja w ocenie prac naukowych i czasopism. W Ministerstwie
Nauki i Szkolnictwa Wyższego został przygotowany pro-
jekt rozwiązań w tym zakresie. Po zapoznaniu się z nim
widzę, że jest on wzorowany na procedurach obo-
wiązujących już od dawna w krajach zachodnich. Bardzo
jasno i klarownie sformułowane są kryteria oceny czaso-
pism. Wszystko wskazuje na to, że uzyskanie dużej liczby
punktów przez konkretne czasopismo czy zeszyt naukowy,
nie będzie łatwe. W dotychczasowym systemie oceny kry-
teria były mało precyzyjne, uznaniowe, stąd większość

czasopism czy też prac naukowych otrzymywała najwyższe
oceny tj. 9 punktów. To się wkrótce radykalnie zmieni!
Pracownicy naukowi z dużą rozwagą będą musieli podej-
mować decyzję, w jakim czasopiśmie opublikować arty-
kuł, w jakim wydawnictwie drukować książkę. Jest
oczywiste, że należałoby publikować tam, gdzie otrzyma
się dużą liczbę punktów, ponieważ będą one miały istotny
wpływ na ocenę działalności naukowej, w szczególności
w procesie uzyskiwania stopni i tytułu naukowego.

Rozmawiamy latem, dlatego zapytam jakie plany ma
Pan Profesor na najbliższą wakacyjną przyszłość?
Po 1989 r., kiedy otworzyły się nasze granice i można było
bez trudności wyjeżdżać, i ja także ruszyłem na między-
narodowe wojaże. Poznawałem, podziwiałem, obserwo-
wałem, konfrontowałem z wyobrażeniami, gromadziłem
wrażenia. Ale od pewnego czasu, będąc na wakacjach,
chcę się wyciszyć, nabrać dystansu, spokojnie pomyśleć.
Nie potrzebuję już tylu wrażeń. Dlatego tak chętnie wy-
bieram polskie plenery. Lubię wyjeżdżać w Sudety. Jestem
pod urokiem Suwalszczyzny, Mazur, Puszczy Białowie-
skiej. Często bywam w Puńsku. Turystycznie odwiedzałem
różne zakątki Litwy, szczególnie wybrzeże bałtyckie. W
czasie wędrówek po Litwie spotykałem się z dużą życzli-
wością i pomocą jej mieszkańców.

Dziękuję za rozmowę
Lucyna Wasylina

7

1 kwietnia rektor prof. Bogusław
Fiedor uczestniczył w spotkaniu
z prof. Januszem Zaleskim, preze-
sem Zarządu Wrocławskiej Agencji
Rozwoju Regionalnego, pod- czas
którego dyskutowano na temat Re-
gionalnej Strategii Innowacji dla
Województwa Dolnośląskiego na
lata 2011-2020. Celem aktualizacji
regionalnej strategii innowacyjnej
jest ustalenie kierunków działań i
konkretnych poczynań mających

doprowadzić do stworzenia działającego proinnowacyjnie
układu powiązań instytucji, organizacji, podmiotów gos-
podarczych, wspierającego innowatorów oraz uspraw-
niającego procesy implementacji innowacyjnych
rozwiązań, głównie techno- logicznych i organizacyjnych.

2 kwietnia rektor prof. Bogusław Fiedor uczestniczył w Ka-
tedrze Wrocławskiej w uroczystej mszy poświęconej rocz-
nicy śmierci papieża Jana Pawła II.

6 kwietnia rektor spotkał się z prof. Povilasem Gylysem
z Uniwersytetu w Wilnie, którego nasza uczelnia gościła z
wykładami realizowanymi w ramach inicjatywy prezydenta
Wrocławia Rafała Dudkiewicza pn. Scientiae Wratislaviensis.

7 kwietnia rektor uczestniczył w seminarium na temat „Po-
lityka, czy musi być taka jaka jest?”, którego organizatorem
była Fundacja im. Jerzego Szmajdzińskiego.

9 kwietnia rektor był gościem koncertu „Requiem dla mo-
jego przyjaciela” Zbigniewa Preisnera. Była to wrocławska
premiera tego muzycznego dzieła pod batutą prof. Alana
Urbanka. W koncercie współfinansowanym przez uczel-
nie wrocławskie i miasto Wrocław wystąpili, m.in. soliści:
Aleksandra Buczek, Joanna Zawartko, Piotr Łykowski, Jerzy

K a l e n d a r i u m
R e k t o r a p r o f . B o g u s ł a w a F i e d o r a
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Butrym, Szymon Rudzki, Orkiestra Symfoniczna Akademii
Muzycznej, oraz pod kierownictwem Anny Grabowskiej-
Borys – chóry: „Gaudium” Uniwersytetu Wrocławskiego
i „Ars Cantandi” Uniwersytetu Ekonomicznego oraz chór
Uniwersytetu Przyrodniczego.

10 kwietnia rektor uczestniczył w kościele Św. Krzyża
(Ostrów Tumski) w mszy świętej w intencji ofiar katastrofy
smoleńskiej. Mszę odprawił ksiądz kardynał Henryk
Gulbinowicz, homilię zaś wygłosił ks. kanonik Adam
Drwięga. Oprawę artystyczną zapewnił chór Akademii
Medycznej kierowany przez
Agnieszkę Franków-
Żelazny.

11 kwietnia rektor wziął
udział w rozmowach z dy-
rektorem Jackiem Stysiem,
w związku z budową Zintegrowanego Centrum Informa-
tycznego na naszej uczelni.

12 kwietnia rektor spotkał się z Barbarą Pokorny, wiecep-
rezes Zachodniej Izby Gospodarczej, dyrektor Biura Za-
rządu Euroimpex SA, firmy z którą nasza uczelnia zamierza
współpracować w ramach Klubu Partnerów Uniwersytetu
Ekonomicznego. Rektor spotkał się również z grupą
studentów – tenisistkami stołowymi odnoszącymi sukcesy
sportowe.

W dniach 13-15 kwietnia rektor jako jeden z reprezen-
tantów polskich uczelni wziął udział w Aarhus (Dania) w
obradach European University Association EUA (Europej-
skie Stowarzyszenie Uniwersytetów) na temat przyszłych
priorytetów i najważniejszych wydarzeń dla EUA w na-
stępnej dekadzie. Podczas konferencji dyskutowano, m.in.

na temat rozwijania talentów, tworzenia w uczelniach eu-
ropejskich atrakcyjnych miejsc pracy i nauki dla najlep-
szych badaczy i studentów (bez uszczerbku dla
zapewnienia edukacji masowej) – w celu zwiększania kon-
kurencyjności Europy.

19 kwietnia rektor wspólnie z przedstawicielami Biura Ka-

rier i Promocji Zawodowej otworzył kolejną edycję Tar-
gów Pracy. Projekt ten pomaga studentom i absolwentom
w poruszaniu się na rynku pracy i w przyszłej pracy zawo-
dowej. Profesor Bogusław Fiedor jako przewodniczący Ko-
legium Rektorów Uczelni Wrocławia, Opola, Częstochowy
i Zielonej Góry prowadził obrady Kolegium na Akademii
Medycznej.

20 kwietnia rektor uczestniczył w posiedzeniu kapituły na-
dającej wyróżnienia „Ambasador Wrocławia”. Jest to na-
groda redakcji „Gazety Wyborczej” przyznawana osobie,

której działalność wpływa
na rozwijanie prestiżu na-
szego miasta.

26 kwietnia prof. Bogusław
Fiedor i prof. Tamara
Smovzenko, rektor Uniwer-

sytetu Bankowości w Kijowie przy Narodowym Banku
Ukrainy podpisali umowę o dwustronnej współpracy
międzyuczelnianej. Profesor Bogusław Fiedor uczestniczył
w Urzędzie Marszałkowskim w posiedzeniu zespołu pra-
cującego nad aktualizacją Strategii Województwa Dolno-
śląskiego.

27 kwietnia rektor uczestniczył w telekonferencji zorgani-
zowanej w ramach Europejskiej Sieć Narodowych Rad
Rozwoju i Ochrony Środowiska.

29 kwietnia Rektor wziął udział w centralnych uroczystoś-
ciach związanych z obchodami 200 lat medycyny akade-
mickiej we Wrocławiu

W dniach 5-7 maja rektor prof. Bogusław Fiedor wziął
udział w Bydgoszczy w obradach KRASP m.in.: na temat
oceny następstw nowelizacji ustawy dotyczącej szkol-
nictwa wyższego, zmian w Statusie KRASP, nowych zasad
zdawania egzaminów dojrzałości, rekrutacji na studia, kon-
troli zarządczej oraz akredytacji środowiskowej.

8 maja rektor spotkał się z prof. Tomaszem Winnickim,
prorektorem Karkonoskiej Państwowej Szkoły Wyższej
w Jeleniej Górze.

9 maja rektor uczestniczył w obradach Rady Nadzorczej
Dolnośląskiego Parku Innowacji i Nauki instytucji, której
głównym celem jest komercjalizacja działalności badaw-
czo-rozwojowej, upowszechnienie oraz praktyczne
zastosowanie autorskich i nowoczesnych rozwiązań o
innowacyjnym charakterze poprzez umożliwienie nau-
kowcom współpracy ze specjalistami różnych dziedzin
przemysłu i przedsiębiorcami. DPIN powstał z inicjatywy
władz Samorządu Województwa Dolnośląskiego.

11 maja rektor prof. Bogusław Fiedor, członek zarządu
i przewodniczący Rady Naukowej Polskiego Towarzystwa
Ekonomicznego prowadził w Warszawie seminarium
i dyskusję nad koncepcją merytoryczną IX Kongresu
Ekonomistów Polskich.

13 maja rektor wziął udział w uroczystościach z okazji
jubileuszu 50-lecia istnienia KGHM Polska Miedź SA.

W dniach 3-5 kwietnia rektor w Strasburgu wziął
udział, jako reprezentant KRASP, w obradach

CDSE (Stałego Komitetu Roywoju Europy ds. edukacji
i badań).
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Rektorzy prof. Marek Bojarski, prof. Roman Kołacz i prof.
Bogusław Fiedor po obradach EUA
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16 maja rektor uczestniczył w międzynarodowej konfe-
rencji pt. „Globalny i regionalny handel i inwestycje, zor-
ganizowanej przez Katedrę Międzynarodowych Stosunków
Gospodarczych pod kierownictwem prof. Jerzego Rymar-
czyka i prof. Bogumiły Drelich-Skulskiej.

17 maja rektor prof. Bogusław Fiedor uczestniczył w War-
szawie w posiedzeniu CKdsTiSN oraz w spotkaniu Rady
Naukowej Instytutu Nauk Ekonomicznych PAN (w której
pełni funkcję wiceprzewodniczącego), a następnie prze-
wodniczył obradom KRUWOCZ, które odbyły się
w ośrodku naukowo-dydaktycznym Uniwersytetu Przy-
rodniczego w Złotówku. Podczas obrad prof. Bogusław
Fiedor został wybrany na drugą kadencję (na rok akade-
micki 2011/2012) na przewodniczącego KRUWOCZ.

19 maja rektor uczestniczył w spotkaniu z Ryszardem
Gruszczyńskim, prezesem Stowarzyszenia Ekonatura, któ-
rego temat, m.in. dotyczył organizacji w 2012 r. konferen-
cji naukowej „Zrównoważony rozwój, a ekologia w Polsce”
połączonej z uroczystością wręczenia „Laurów Ekoprzy-
jaźni 2011”.

20 maja rektor gościł na naszej uczelni Yuichi Kusumoto,
ambasadora nadzwyczajnego i pełnomocnego Japonii w
Polsce, który przedstawił wykład Japan-Polish relationship,
and Japanese Economy – after the Great East Japan Ear-
thquak? na temat sytuacji Japonii po katastrofie związanej
z trzęsieniem ziemi w marcu br.

W dniach 20-22 maja rektor był gospodarzem posiedzenia
Kolegium Retorów Uczelni Ekonomicznych (KRUE). Pod-
czas spotkania, m.in.: dyskutowano o inicjatywach do-
tyczących zwiększenia liczby reprezentantów nauk
ekonomicznych w PAN, o przygotowaniach do Forum
uczelni ekonomicznych, na temat wdrażania Krajowych
Ram Kwalifikacji i zapisów znowelizowanej ustawy o szkol-
nictwie wyższym.

23 maja rektor prof. Bogusław Fiedor oraz prorektor ds.
nauki prof. Andrzej Gospodarowicz spotkali się z Ja-
rosławem Pieniakiem, wiceprezesem, dyrektorem handlo-
wym firmy HFP SA Sonko, w celu podjęcia współpracy
pozwalającej na komercjalizację badań naukowych po-
dejmowanych na Wydziale Inżynieryjno-Ekonomicznym
naszej uczelni.

24 maja rektor przewodniczył obradom KRUWOCZ, które
odbyły się po raz pierwszy w Państwowej Wyższej Szkole
Zawodowej w Wałbrzychu, kierowanej przez prof. Elżbietę
Lonc.

26 maja rektor wziął udział w spotkaniu z prof. Albertem
Lörem, rektorem Internationales Hochschulinstitut Zittau
(IHI), na temat zasad dalszej współpracy.

27 maja rektor uczestniczył w konferencji przygotowanej
przez Sekcję Obsługi Projektów Rozwojowych, podsumo-
wującej trzy edycje projektu Kuźnia Kadr i inicjującej realiza-
cję projektu Kuźnia Kadr IV. Gościem uroczystości był, m.in.
dyrektor dr Herbert Wirth, prezes Zarządu KGHM Polska

Miedź SA, partner strategiczny projektu Kuźnia Kadr IV.

30 maja prof. Bogusław Fiedor uczestniczył w Rydzynie
w V ogólnopolskiej konferencji naukowej pt. „Ubezpie-
czenia wobec wyzwań XXI wieku”, której organizatorem
była Katedra Ubezpieczeń kierowana przez prof. Wandę
Ronkę-Chmielowiec.

31 maja kierownictwo uczelni, kierownictwo domów stu-
denckich i studenci RSAC dyskutowali na temat funkcjo-
nowania domów studenckich i odpłatności za pokoje
w wyremontowanym Przegubowcu.

1 czerwca prof. Bogusław Fiedor uczestniczył w Warsza-
wie w spotkaniu zorganizowanym w PTE w związku
z organizacją IX Kongresu Ekonomistów Polskich.

2 czerwca odbyło się posiedzenie Kapituły przyznającej
nagrodę Kryształowy Alumnus. Podjęto decyzję o uho-
norowaniu trzech osób: prof. Stanisławy Bartosiewicz,
dr. Mateusza Morawieckiego i Jacka Krzykały.

3 czerwca rektor uczestniczył w Kongresie Wojewódzkich
Komisji Dialogu Publicznego pod patronatem Waldemara
Pawlaka, wicepremiera, ministra Gospodarki. Celem spot-
kań realizowanych w ramach wspólnej inicjatywy jest
kształtowanie – na poziomie wojewódzkim – relacji mię-
dzy samorządami, administracją rządową, związkami za-
wodowymi i pracodawcami. Podczas studenckiej Gali
wręczał nagrody najlepszym studentom naszej uczelni wy-
różnionym za działalność na rzecz środowiska studentów.

9 czerwca rektor uczestniczył w posiedzeniu Zarządu PTE.

10 czerwca odbyła się uroczystość odsłonięcia tablicy pa-
miątkowej upamiętniającej śp Aleksandrę Natalli-Świat, ab-
solwentkę naszej uczelni, osobę zaangażowaną w
działalność Niezależnego Zrzeszenia Studentów (była
współzałożycielką organizacji NZS) oraz posłankę na Sejm
RP w latach 2005-2010. Tablicę pamiątkową ufundował
Uniwersytet Ekonomiczny na mocy uchwały Senatu z dnia
24 marca 2011 r. Współinicjatorem inicjatywy wmurowa-
nia tablicy było „Stowarzyszenie 121” zrzeszające dawnych
studentów, działających w latach osiemdziesiątych w opo-

JM Rektor prof. Bogusław Fiedor i prorektor ds. Rozwoju
i Promocji Uczelni prof. Marek Łyszczak
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zycji. Rektor gościł w murach uczelni b. prezydenta RP Ale-
ksandra Kwaśniewskiego, który na spotkaniu ze studentami
Uniwersytetu Ekonomicznego we Wrocławiu wygłosił
wykład pt. Polskie szanse, Wasze szanse. Aleksander Kwaś-
niewski mówił o polskiej ewolucji politycznej, gospodar-
czej, społecznej i mentalnej oraz o pozytywnych efektach
transformacji ustrojowej w naszym kraju od momentu pod-
jęcia przy „Okrągłym Stole” dialogu przez przedstawicieli
władz PRL, opozycję solidarnościową i Kościół. Mówił także
o międzynarodowych zagrożeniach politycznych i gospo-
darczych oraz roli Polski na międzynarodowej arenie.

11 czerwca odbył się, zorganizowany już po raz drugi,
Dzień Absolwenta. Inicjatywa ta, będąca wynikiem
współpracy Stowarzyszenia Absolwentów WSH, WSE, AE
i UE i Biura ds. Absolwentów zgromadziła licznie przy-
byłych Absolwentów, głównie roczników lat pięćdzie-

siątych i sześćdziesiątych. Dawni studenci wysłuchali rela-
cji JM Rektora prof. Bogusława Fiedora o działaniach roz-
wojowych podejmowanych przez kierownictwo uczelni i
jej pracowników, o sukcesach i osiągnięciach naukowo-
dydaktyczno-infrastrukturalnych oraz o planach inwesty-
cyjnych.

12 czerwca abp Marian Gołębiewski odprawił na wrocław-
skim Rynku mszę dziękczynną za beatyfikację Jana Pawła II.

14 czerwca rektor prof. Bogusław Fiedor uczestniczył w
Warszawie w posiedzeniu CKdsTiSN.

15 czerwca rektor uczestniczył w walnym zgromadzeniu
Wrocławskiego Centrum Badań EIT+ sp. z o.o., oraz w
spotkaniu z pracodawcami współpracującymi przy reali-
zacji projektu Kuźnia Kadr.

16 czerwca na Uniwersytecie Ekonomicznym w Krakowie
rektor wziął udział w uroczystościach jubileuszowych prof.
Kazimierza Górki. Społeczność akademicka świętowała
podwójny jubileusz: 70-lecia urodzin i 45-lecia pracy nau-
kowej.

17 czerwca rektor uczestniczył w uroczystości na Polach
Marsowych, na Stadionie Olimpijskim w związku z otwar-
ciem kompleksu boisk do gier wraz z zapleczem dydak-
tyczno-naukowym – nowych obiektów AWF, a następnie
przewodniczył obradom KRUWOCZ w OleJnicy, pla-
cówce dydaktycznej AWF.

20 czerwca w ramach otwartego posiedzenia Komisji
Nauk Ekonomicznych Oddziału Polskiej Akademii Nauk
we Wrocławiu prof. Bogusław Fiedor przedstawił wykład
pt.: „Nauki ekonomiczne a wyzwania współczesności –
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JM Rektor prof. Bogusław Fiedor i Jacek Świat

Gala studentów. Na zdjęciu: Piotr Kiriazow (nagroda II stopnia „za całokształt działalności”), Magdalena Kondracka (nagroda II stop-
nia „najlepszy w ostatnim roku”), Agnieszka Beck (nagroda „najlepszy wśród najmłodszych”), Grzegorz Rogoziński, Agnieszka Prze-
niosło, Mateusz Majchrzak,Wojciech Kasprzyk (nagroda I stopnia „najlepszy w ostatnim roku”), JM Rektor prof. Bogusław Fiedor,
Izyda Morgiel (gospodarz), Jacek Fabianowicz (przewodniczący Samorządu Studenckiego), Ryszard Mika (nagroda II stopnia „za
całokształt działalności”), Witold Abramowicz
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poszukiwanie nowego paradygmatu i współpraca z innymi
dziedzinami nauki”

21 czerwca rektor poprowadził uroczysty senat poświę-
cony osobie śp. Prof. Bera Hausa. W Akademii Sztuk Pięk-
nych uczestniczył w spotkaniu, które zorganizowano w celu
wymiany opinii i poglądów na temat polityki władz regionu
wobec dolnośląskich środowisk naukowych. Posiedzenie
miało szczególny charakter w związku z połączeniem obrad
przedstawicieli Komisji Kultury, Nauki i Edukacji Sejmiku
Dolnośląskiego, władz samorządowych, miejskich i woje-
wódzkich i uczestnictwem w nim rektorów.

22 czerwca rektor rozmawiał z Williamem Minskerem
na temat organizacji wymiany studentów naszej uczelni
i uczelni w Pensylwanii, a także o kontynuowaniu
współpracy w ramach visiting professor i zaproszeniu prof.
Lewisa Jillingsa do prowa-
dzenia zajęć ze studentami
w zimowym semestrze. Rek-
tor uczestniczył również w
obradach Rady Nadzorczej
Dolnośląskiego Parku Inno-
wacji i Nauki.

24 czerwca rektor uczestniczył w Ratuszu w uroczystej
Sesji Rady Miejskiej zorganizowanej w dniu Święta
Wrocławia oraz w mszy świętej – w intencji mieszkańców
Wrocławia – celebrowanej przez Księdza Arcybiskupa
Mariana Gołębiewskiego, Metropolitę Wrocławskiego.

28 czerwca rektor uczestniczył w posiedzeniu kapituły
przyznającej Nagrodę gospodarczą pn. Dolnośląskie Gryfy.

29 czerwca rektor uczestniczył w obradach Rady Nadzor-
czej Dolnośląskiego Parku Innowacji i Nauki.

30 czerwca rektor w imieniu kierownictwa uczelni podpi-
sał umowę z firmą Skanska na budowę Centrum Kształce-
nia Ustawicznego.

1 lipca rektor uczestniczył w obradach Rady Nadzorczej
Dolnośląskiego Parku Innowacji i Nauki.

W dniach 2-4 lipca rektor we Lwowie wziął udział w uro-
czystościach upamiętniających polskich profesorów uczelni

lwowskich pomordowanych podczas II wojny światowej.
Punktem kulminacyjnym obchodów było odsłonięcie po-
mnika. Monument przedstawia bramę z granitowych blo-
ków z wyrytymi numerami dekalogu. Z szeregu kamieni
wysunięto granit z piątym przykazaniem: nie zabijaj. Po-
mnik autorstwa krakowskiego rzeźbiarza prof. Aleksandra
Śliwy powstał z inicjatywy władz Wrocławia i Lwowa. Jego
odsłonięcia dokonali prezydent Wrocławia Rafał Dutkie-
wicz i mer Lwowa Andrij Sadowy.

6 lipca rektor uczestniczył w Urzędzie Marszałkowskim
w spotkaniu w sprawie ustanowienia Dolnośląskiej
Nagrody Gospodarczej.

7 lipca rektor w Krakowie brał udział w dwóch kolokwiach
habilitacyjnych.

11 lipca rektor uczestniczył w konferencji w Białymstoku.

12 lipca odbyło się wyjaz-
dowe posiedzenie kapituły
przyznającej Nagrodę Gos-
podarczą Dolnośląski Gryf.
W 2011 r. zostanie dodat-

kowo wręczony „Gryf” – Osobowość Dolnego Śląska. Uro-
czyste uhonorowanie Laureatów „Gryfami” odbędzie się
24 października 2011 r. w trakcie Wielkiej Gali Biznesu.

14 lipca rektor spotkał się z władzami miasta Ząbkowice
Śląskie w związku z zakończeniem działalności Zamiejs-
cowego Ośrodka Dydaktycznego naszej uczelni w tym
mieście, oraz uczestniczył w benefisie prof. Adama
Nowickiego – inicjatora i oranizatora edukacji w ZOD.

18 lipca rektor w Warszawie uczestniczył w spotkaniu
redakcyjnym czasopisma „Ekonomista”.

21 lipca rektor udzielił wywiadu telewizji dolnośląskiej
komentując proces przekształceń banków.

26 lipca rektor odbył rozmowę z Markiem Skorupą, wo-
jewodą dolnośląskim oraz z prezesem Loży Dolnośląskiej
BCC, Markiem Woronem, a także uczestniczył w uroczys-
tościach 92 rocznicy polskiej policji.

2 sierpnia rektor przyjął posła Michała Jarosa oraz roz-
mawiał z dr. Czesławem Kubasikiem i Krzysztofem
Stanisławiakiem w sprawie kolejnej edycji konferencji
Energetykon 2011.

23 sierpnia rektor dyskutował ze studentami o funkcjono-
waniu Simpleksu i akademikach.

25 sierpnia rektor rozmawiał z Kardynałem Henrykiem
Gulbinowiczem o udziale Eminencji w uroczystości otwar-
cia DCINIE.

30 sierpnia rektor rozmawiał z dyr. Wrocławskiego
Urzędu Statystycznego p. Wojtkowiak na temat podpisania
umowy o współpracy.

31 sierpnia rektor gościł prof. Jeanne Schreus z Uniwersy-
tetu w Hasselt, z którym uczelnia współpracuje w Pro-
gramie MBA.

Podpisanie umowy z firmą Skanska
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8 lipca rektor przewodniczył spotkaniu KRUWOCZ,
które odbyło się na zaproszenie dr. Adolfa

Juzwenki, dyrektora Zakładu Narodowego im. Ossolińskich.
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Posiedzenie na Uniwersytecie Przyrodniczym (17 maja 2011 r.)

Posiedzenie w Państwowej Wyższej Szkole Zawodowej
im. Angelusa Silesiusa w Wałbrzychu (24 maja 2011 r.)

Nazwa dla nagrody KRUWOCZ
Uczestnicy spotkań w Salonie Profesora Dudka przedłożyli
na ręce przewodniczącego Kolegium prof. Bogusława
Fiedora list podpisany przez 40 osób z propozycją, aby co-
rocznie przyznawana środowiskowa nagroda KRUWOCZ
otrzymała imię prof. Józefa Dudka.
Stworzony i prowadzony w latach 1996-2008 przez pro-
fesora Dudka Salon był miejscem spotkań łączącym ludzi
nauki, kultury i polityki o różnych światopoglądach i prze-
konaniach, zapewniał swobodną wymianę myśli, stwarzał
warunki do dyskusji i sporów. Odegrał w ten sposób nie-
zwykle ważną rolę w życiu naukowym i kulturalnym
Wrocławia oraz przyczynił się do integracji jego środo-

wiska. W 1999 r. prof. Józef Dudek był uhonorowany
Nagrodą Kolegium (KRUWIO). Rektorzy podjęli uchwałę
o nadaniu Nagrodzie Kolegium imienia prof. Józefa Dudka.
Decyzja o udziale w rankingu Wprost
Po zapoznaniu się z opinią dr. Marka Zimnaka, prezesa
Stowarzyszenia PROM, zrzeszającego uczelnianych rzecz-
ników prasowych, dotyczącą merytorycznych błędów w
ankiecie pisma „Wprost” (adresowanej do uczelni) unie-
możliwiające prawidłowe jej wypełnienie, rektorzy podjęli
środowiskową decyzję, aby nie uczestniczyć w rankingu
polskich szkół wyższych przygotowanym przez tygodnik
„Wprost”.

Kolegium po raz pierwszy obradowało w placówce nau-
kowo-dydaktycznej w Złotówku, w Ośrodku Badań Śro-
dowiska Leśnego i Hodowli Zwierząt Łownych. Rektor
Uniwersytetu Przyrodniczego prof. Roman Kołacz poin-
formował o obchodach 60-lecia uczelni i zaprosił do
udziału w uroczystościach. Główne uroczystości jubileu-
szowe odbędą się w październiku, podczas inauguracji
roku akademickiego. Wydarzeniom tym towarzyszyć bę-
dzie posiedzenie KRASP.
Porozumienie w sprawie konferencji pt. Etyka w nauce
i gospodarowaniu
Przedstawiono projekt tekstu międzyuczelnianego poro-
zumienia, które ma regulować zasady finansowania przez
uczelnie zrzeszone w KRUWOCZ (na zasadzie dobrowol-

nych wpłat) konferencji naukowej pt. „Etyka w nauce i gos-
podarowaniu”, której pomysłodawcą jest prof. Ryszard Si-
korski – emerytowany profesor Politechniki Wrocławskiej.
Wybór przewodniczącego Kolegium na kadencję
2011/2012
Rektor Uniwersytetu Wrocławskiego, prof. Marek Bojarski
zaproponował, aby przewodnictwo KRUWOCZ w następ-
nym roku akademickim ponownie powierzyć obecnemu
przewodniczącemu prof. Bogusławowi Fiedorowi. Rekto-
rzy jednogłośne poparli wniosek prof. Bojarskiego. Zgodnie
z wcześniejszymi ustaleniami stanowisko wiceprzewod-
niczącego KRUWOCZ obejmie w roku akademickim
2011/2012 prof. Roman Kołacz, rektor Uniwersytetu Przy-
rodniczego.

Kolegium Rektorów po raz pierwszy obradowało w Pań-
stwowej Wyższej Szkole Zawodowej im. Angelusa Silesiusa
w Wałbrzychu, kierowanej przez prof. Elżbietę Lonc. Rek-
tor prof. Elżbieta Lonc zapoznała zebranych z historią
uczelni (istnieje od 1999 r., powstała jako pierwsza samo-
dzielna uczelnia państwowa w Wałbrzychu, początkowo
o dominującym profilu humanistycznym), kadrą akade-

micką, profilem edukacyjnym i naukowym szkoły. Mówiła
o korzyściach jakie z istnienia szkolnictwa zawodowego
otrzymuje region, a także o przewidywanych problemach
w związku z nowelizacją Ustawy o szkolnictwie wyższym.
Informacja o sytuacji państwowych wyższych szkół
zawodowych

Obrady KRUWOCZ
Rektor prof. Bogusław Fiedor przewodniczy obradom Kolegium Rektorów Uczelni Wrocławia, Opola, Częstochowy
i Zielonej Góry w roku akademickim 2010/2011

Posiedzenie na Akademii Medycznej (19 kwietnia 2011 r.)
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Posiedzenie na Akademii Wychowania Fizycznego (17 czerwca 2011 r.)

Obrady Kolegium KRUWOCZ odbyły się w Olejnicy, oś-
rodku szkoleniowo-dydaktycznym AWF.
Wybór laureata Nagrody Kolegium Rektorów Uczelni
Wrocławia, Opola, Częstochowy i Zielonej Góry im.
prof. Józefa Dudka
Trzy biura promocji (z Uniwersytetu Przyrodniczego, Uni-
wersytetu Wrocławskiego i Uniwersytetu Ekonomicznego)
przedstawiły kandydaturę dr. Marka Zimnaka do Nagrody
KRUWOCZ za integrację środowiska akademickiego. Rek-
tor prof. Marek Bojarski zaproponował kandydaturę prof.
Adama Jezierskiego, uzasadniając iż prowadzi on aktywną
działalność w Radzie Naukowej i Komitecie Redakcyjnym
Studium Generale Universitatis Wratislaviensis oraz kieruje
Dolnośląskim Festiwalem Nauki. Kandydaturę tę poprał w
imieniu rektora prof. Tadeusza Więckowskiego, prof. Jerzy
Walendziewski – prorektor Politechniki Wrocławskiej. Ze
względu na brak quorum rektorzy odłożyli decyzję o wy-
borze laureata Nagrody do spotkania na ASP, w dniu 21
czerwca.
Nagroda KRUWOCZ za szczególne osiągnięcia dla inte-
gracji środowiska studenckiego
W dyskusji rektorzy postanowili, że przyznawana studen-

tom lub absolwentom zaangażowanym w działalność dla
środowiska akademickiego (studenckiego) nagroda będzie
miała wymiar symboliczny (dyplom, okolicznościowe
dzieło sztuki) i finansowy. Będzie wręczana podczas otwar-
tego posiedzenia Kolegium KRUWOCZ w dniu 15 listo-
pada, w Dniu Święta Nauki Wrocławskiej. Ustalono, że
każda wrocławska uczelnia będzie mogła zgłosić swoją
kandydaturę, z pisemnym uzasadnieniem. Kapituła, w któ-
rej składzie będą Rektorzy wrocławskich uczelni wybierze
laureata większością głosów.
Honorowy patronat Kolegium
Kolegium KRUWOCZ jednogłośnie podjęło decyzję o ob-
jęciu honorowym patronatem IX Konferencji Naukowej
Studentów organizowanej przez Politechnikę Wrocławską
i Fundację Manus. która odbędzie się w dniach 7-9 paź-
dziernika 2011 r.
Sprawy różne
Kolegium pozytywnie odniosło się do prośby Zarządu i Re-
dakcji czasopisma „Ekonatura” o objęcie patronatem ini-
cjatywy pn. Laur Ekoprzyjaźni, nagrody przyznawanej
corocznie za zasługi na rzecz edukacji ekologicznej.

Profesor Tomasz Winnicki, prorektor Karkonoskiej Pań-
stwowej Szkoły Wyższej w Jeleniej Górze, honorowy prze-
wodniczący KREPSZ przedstawił etapy rozwoju uczelni
zawodowych w Polsce w kontekście zmieniających się
trendów politycznych oraz pomysłów na ich rolę i miejsce
w krajowym obszarze szkolnictwa wyższego. Profesor Win-
nicki krytycznie odniósł się do zapisów prawnych znowe-
lizowanej obecnie Ustawy o szkolnictwie wyższym,
uważając, że są one niekorzystne dla państwowego szkol-
nictwa zawodowego.
Patronat Kolegium dla Salonu Maturzystów
Na prośbę dr. Stanisława Walickiego, dyrektora Fundacji
Edukacyjnej Perspektywy rektorzy zrzeszeni w KRUWOCZ
objęli patronatem honorowym w 2011 r. inicjatywę Salon
Maturzystów Perspektywy, której celem jest umożliwienie
uczniom szkół ponadgimnazjalnych spotkania z ekspertami
z komisji egzaminacyjnych, nauczycielami, dyrektorami

szkół, doradcami zawodowymi, którzy wyjaśniają, jak
przygotować się do egzaminu maturalnego. Spotkania
połączone są z prezentacją przez uczelnie swojej oferty
edukacyjnej. Impreza ma charakter ogólnopolski, organi-
zowana jest we wrześniu w 18 różnych miastach Polski.
W tym roku w naszym regionie odbędzie się w dniach:
16 września – w Opolu, 20-21 września – we Wrocławiu.
Doroczna Nagroda KRUWOCZ dla studenta (absolwenta)
Na wniosek przewodniczący Kolegium prof. Bogusława
Fiedora rektorzy zrzeszeni w KRUWOCZ podjęli decyzję o
ustanowieniu nowej nagrody dla studenta lub absolwenta
– za zaangażowanie dla integracji środowiska, za rozwija-
nie kultury studenckiej, za wyróżniające wyniki sportowe
lub za osiągnięcia we współpracy międzynarodowej. Na-
groda będzie przyznawana i wręczana z okazji Święta
Nauki Wrocławskiej.
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Spotkanie w murach ASP zorganizowano celem wymiany
opinii i poglądów na temat polityki władz regionu wobec
dolnośląskich środowisk naukowych. Miało ono wyjątkowy
charakter w związku z połączeniem obrad przedstawicieli
Komisji Kultury, Nauki i Edukacji Sejmiku Dolnośląskiego,
władz samorządowych miejskich i wojewódzkich oraz
uczestnictwem w nim rektorów uczelni zrzeszonych w
KRUWOCZ.
Merytoryczna dyskusja
Zebrani wysłuchali informacji nt. podstaw prawnych
współpracy i zapoznali się z przykładami działań podję-
tych przez Samorząd Województwa Dolnośląskiego wspól-
nie z uczelniami wyższymi Wrocławia na przestrzeni kilku
ostatnich lat. W zakresie współpracy bezpośredniej wy-
mieniono działania dotyczące np.: dofinansowania pro-
jektów uczelni oraz działających przy uczelniach fundacji,
stowarzyszeń i związków – w ramach konkursu na zadania
publiczne z zakresu kultury i ochrony dziedzictwa kultu-
rowego; dofinansowano: wydawnictwo czasopisma For-
mat, VIII Międzynarodowy Plener Artystyczny ArtEx 2008,
43 Ogólnopolską Turystyczną Giełdę Piosenki Studenckiej,
IV Międzynarodowy Konkurs Rysunku, Letnią Akademię
2009, Międzynarodowy Festiwal Muzyki Wiedeńskiej, Ju-
wenalia, Festiwal Kultury Studenckiej, wydawanie gazety
studenckiej „Uniwersal-INFO”. Była opieka nad zabyt-
kami, były przyznawane stypendia w zakresie twórczości
artystycznej i upowszechniania kultury (od 2007 r.) m.in.
dla studentów, absolwentów i pracowników uczelni arty-
stycznych, były patronaty honorowe Marszałka Woje-
wództwa i udziały w komitetach honorowych w projektach
uczelni oraz fundacji, stowarzyszeń i związków związanych
ze środowiskiem akademickim, udział w gremiach dorad-
czych (Rada Kultury, Kapituła Międzynarodowego Dnia
Teatru). Wspierano prowadzenie ekspertyz, analiz i przy-
gotowanie opinii specjalistycznych wykonywanych przez
kadrę naukową uczelni na potrzeby urzędu. Współpraco-
wano przy organizacji konferencji, obchodów jubileuszo-
wych i zjazdów realizowanych przez uczelnie i środowiska
akademickie m.in. obchody 300-lecia Uniwersytetu
Wrocławskiego, współorganizowano praktyki studentów
kulturoznawstwa i historii w Wydziale Kultury, było także
wiele innych inicjatyw.
Współpraca jest prowadzona także przy realizacji projek-
tów międzynarodowych: obejmuje regionalną współpracę
kulturalną, wymianę studentów, warsztaty pobytowe pe-
dagogów-artystów, wystawy, prezentacje. Przyznawane są
Nagrody Marszałka Województwa Dolnośląskiego za wy-
bitne osiągnięcia w dziedzinie kultury, Nagrody Kulturalne
Śląska – nagrody dla wybitnych przedstawicieli nauki i
sztuki w ramach wspólnego projektu województwa i Dol-
nej Saksonii.
Dyrektor Wydziału Kultury Jacek Gawroński podawał także

wiele przykładów współpracy pośredniej. Na zakończenie
swojego wystąpienia Jacek Gawroński zachęcał do konty-
nuowania dotychczasowych obszarów współdziałania i za-
proponował, aby wspólne wypracować nowe kierunki,
obszary i formy dalszej współpracy. Sugerował m.in.:
– rozszerzenie i intensyfikację współpracy przy realizacji

projektów w relacjach samorząd-uczelnie (np. zapro-
ponował opracowanie – wraz z informacją historyczną
– programu wirtualnego zwiedzania najcenniejszych
zabytków Dolnego Śląska, a także poszczególnych
obiektów, wybranych tras turystycznych (mających
odniesienie do historii), jak i instytucji kultury, w tym
uczelni;

– zwiększenie potencjału naukowo-dydaktycznego
uczelni w projektach z obszaru kultury: w ramach
wspólnych projektów wymiana doświadczeń kadry
naukowej, wymiana informacji naukowej, materiałów
dydaktycznych i naukowo-badawczych (ma to istotne
znaczenie szczególnie w odniesieniu do pracy
muzeów, OKiS, bibliotek), uczestnictwo w konferenc-
jach, warsztatach, seminariach i plenerach artysty-
cznych;

– współpracę samorządu z uczelniami przy wykorzysta-
niu programów unijnych oraz budżetu województwa;

– opracowanie programu wspierającego potencjał in-
telektualny i artystyczny regionu, np. przez system
stypendiów, nagród czy działalność instytucji kultury.

Mirosława Kwiatek, dyrektor Departamentu Europejskiego
Funduszu Społecznego, przedstawiła możliwości jakie daje
Europejski Fundusz Społeczny, podsumowała dotychcza-
sowe działania realizowane w ramach programu operacyj-
nego Kapitał Ludzki. Poinformowała o zmianach
dotychczasowych form wsparcia, m.in. zaprzestana będzie
realizacja nowych operacji w zakresie badań i analiz dot.
trendów rozwojowych i prognozowania zmian gospodar-
czych w regionie, nowych projektów odnoszących się do
rozwijania Regionalnych Strategii Innowacji (8.2.2), nie bę-
dzie podejmowana realizacja nowych projektów w zakre-
sie tworzenia i rozwijania sieci współpracy. W zakresie
operacji dotyczących stypendiów naukowych dla dokto-
rantów nastąpi ograniczenie kierunków, które będą mogły
być objęte stypendiami do kierunków w obszarze nauk
matematyczno-przyrodniczych i ścisłych (zawartych w RSI
danego województwa ( 8.2.2)). Będą natomiast wspierane
projekty dotyczące staży pracowników naukowych w
przedsiębiorstwach (8.2.1).
Maciej Zathey, dyrektor Departamentu Rozwoju Regio-
nalnego przytoczył przykłady współpracy, m.in. mówił o
projekcie „Przedsiębiorczy Doktorant”, umożliwiający
doktorantom różnych kierunków i różnych uczelni podjąć
współpracę z przedsiębiorcami i na rzecz przedsiębiorstwa
przygotowywać odkrywcze projekty badawcze, doprowa-
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Posiedzenie na Akademii Sztuk Pięknych (21 czerwca 2011 r.)
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dzające do innowacyjnych zastosowań i wdrożeń. Obec-
nie podjęte zostały prace nad aktualizacją Regionalnej
Strategii Innowacji. Planowane jest rozwinięcie projektu
pod nazwą „Grant+”, który adresowany będzie do grona
50 doktorantów nauk ścisłych. Realizowany będzie wspól-
nie z ASP projekt „Dolnośląska Sieć Wzornictwa Prze-
mysłowego”, mający wzmocnić współpracę między sferą
nauki i projektami dolnośląskich przedsiębiorstw w zakre-
sie wzornictwa przemysłowego. Projekt ten jest przewi-
dziany na okres od 1 grudnia 2011 r. do 31 grudnia 2014 r.
i ma być w niego zaangażowanych ok. 100 przedsiębior-
ców i 60 projektantów związanych ze wzornictwem prze-
mysłowym.
Uczestniczący w spotkaniu rektorzy przedstawili swoje
uczelnie. Mówili o inicjatywach, które wymagają współfi-
nansowania, gdyż budżety ich uczelni nie są w stanie sfi-
nansować tych działań. Dyskutowano nad rozwinięciem
projektu „Dyplom roku” na wszystkie uczelnie (dotychczas
projekt obejmował głównie uczelnie artystyczne).
Przewodniczący Komisji KNE, prof. Piotr Żuk podkreślił
konieczność kontynuowania wspólnych dyskusji na tematy
związane z kulturą i nauką. Poinformował o Europejskim
Kongresie Kultury, który odbędzie się we wrześniu we
Wrocławiu i specjalnej sesji Sejmiku Województwa Dol-
nośląskiego organizowanego przy współpracy z Urzędem

Marszałkowskim. Podjął również temat wykorzystania
środków unijnych z budżetu na lata 2014-2020. Zapro-
ponował, aby reprezentanci środowiska naukowego Dol-
nego Śląska współpracowali w kreowaniu kierunków
rozwoju regionu Dolnego Śląska i polityki regionalnej. Pod-
sumowując efekty spotkania podkreślił jego znaczenie dla
poznania wzajemnych oczekiwań. Zachęcał do konty-
nuowania takich wspólnych spotkań, np. jesienią, kiedy
znane będą szczegóły przyznawania środków unijnych
na nowych zasadach.
Wybór laureata Nagrody KRUWOCZ
Rektorzy jednogłośnie postanowili przyznać w roku 2011
Nagrodę Kolegium Rektorów Uczelni Wrocławia, Opola,
Częstochowy i Zielonej Góry im. prof. Józefa Dudka prof.
Adamowi Jezierskiemu – za wieloletnie współkierowanie,
a następnie kierowanie Radą Naukową i Komitetem Re-
dakcyjnym Studium Generale Universitatis Wratislaviensis.
Jednocześnie członkowie Kolegium zgodzili się, aby
zaproponowaną przez przedstawicieli wrocławskich
biur promocji (z UWr, UP i UE) kandydaturę dr. Marka
Zimnaka rozpatrzyć w roku 2012.
Rektorzy zostali poproszeni o przygotowanie kandydatur
do nagrody Kolegium Rektorów Uczelni Wrocławia,
Opola, Częstochowy i Zielonej Góry dla studenta (absol-
wenta) za integrację środowiska studenckiego.
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Rektorzy na zaproszenie dr. Adolfa Juzwenki spotkali się
w Ossolineum. Dyskutowali na temat propozycji dyrektora
Ossolineum dr. Adolfa Juzwenki zinstytucjonalizowania
współpracy między uczelniami zrzeszonymi w KRU-
WOCZ, a Zakładem Narodowym im. Ossolińskich. Rekto-
rzy kierujący wrocławskimi uczelniami wyrazili swoje

poparcie dla działań podejmowanych przez Zakład Naro-
dowy im. Ossolińskich o uzyskanie pomieszczeń (budynku)
na cele muzealnicze, uważając, że tak piękne i bogate
zbiory będące cenną spuścizną kultury narodowej, po-
winny być – szerzej niż dotychczas – udostępniane.

Posiedzenie w Zakładzie Narodowym im. Ossolińskich (8 lipca 2011 r.)
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Tłumnie zgromadzona publiczność z niecierpliwością
oczekiwała ogłoszenia zwycięzców w niekonwencjonal-
nych kategoriach. Kolorowe, szklane statuetki otrzymali:
prof. dr hab. Krzysztof Jajuga – Pan Kleks (omnibus)
dr hab. Leon Jakubów, prof. UE – Papa Smerf (najlepszy

promotor)
dr Barbara Ćwierz-Matysiak – Diabeł Tasmański (pozy-

tywnie zakręcony)
dr Jan Florek – Król Julian (poczucie humoru)
dr Edward Jończak – Johnny Bravo (elegancja w każdym

calu)
mgr Aldona Chyb – Wilk i Zając (mistrz mowy obcej, SJO)
mgr Ewa Frąckowiak – Popeye (mocarz, pracownik

SWFiS)
pracownicy szatni w bud. A – Pomysłowy Dobromir

(pomocna dłoń); na zdjęciu Tadeusz Fudało.
Każdą z kategorii zapowiadała krótka animacja poklatkowa
stworzona przez członków redakcji Niezależnej Gazety

Studentów B.e.s.t., organizatora imprezy, a wręczanie na-
gród przeplatane było występami młodych artystów: Kata-
rzyny Łęckiej, Grzegorza Karnasa, Piotra Modrzejewskiego
oraz Marcina Nadbrzeżnego. Niemałą atrakcję stanowiły
obecne na tym wydarzeniu postacie Panny Migotki i
Włóczykija.
Pod koniec gali nastąpiła kulminacja napięcia. Wśród
uczestników, którzy oddali głosy na nominowanych lub
wzięli udział facebookowym konkursie B.e.s.t.-a, rozloso-
wano nagrody: roczny kurs językowy od Studium Języków
Obcych naszej uczelni, rower oraz netbook. Dodatkowo
każdy z uczestników otrzymał małe upominki od redakcji
i sponsorów. Sponsorem strategicznym tegorocznych The
B.e.s.t.-orów był LUKAS Bank należący do Credit Agricole.
Mamy nadzieję, że za rok gala rozdania The B.e.s.t.-orów
okaże się co najmniej tak samo udana. Zapraszamy na
stronę gazety “B.e.s.t.” do obejrzenia fotorelacji z tego-
rocznego wydarzenia.
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Marta Rewera
Kolejna gala The B.e.s.t.-orów już za nami. Studenci Uniwersytetu Ekonomicznego we Wrocławiu po raz dziesiąty
wybrali tych, których uznali za godnych tego wyróżnienia.
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S t u d e n c k a w i o s n a
Maj w życiu studenckim jest miesiącem wyjątkowym. To czas, kiedy po całorocznym wysiłku intelektualnym nad-
chodzi chwila, by w atmosferze radości i zabawy odprężyć się przed końcowym akordem roku akademickiego – sesją.
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Wśród wszystkich imprez
organizowanych w ra-
mach Juwenalii to właśnie
nasze uczelniane Ekono-
malia proponują spotka-

nie z życiem studenckim w obszernym przekroju
propozycji kulturalnych, sportowych i rozrywkowych. W
ich przygotowanie, organizację i przebieg angażują się pra-
wie wszystkie koła naukowe i organizacje studenckie
działające na naszej uczelni. Wielomiesięczna praca kon-
cepcyjna, logistyczna, promocyjna, administracyjna, po-
szukiwawcza (sponsorów) materializuje się w tych kilku
majowych dniach z – co roku oryginalnym – programem.
W tym roku sztab ekonomaliowy zorganizował ponad
40 wydarzeń. Najpierw był rejs statkiem po Odrze i gra
plenerowa pod nazwą City Game. Następnego dnia, 11
maja prof. Andrzej Gospodarowicz, prorektor ds. Nauki
przekazał – na ręce Wojciecha Kasprzyka, koordynatora
tegorocznych Ekonomaliów – klucz do uczelni z prośbą,
by studenci bawiąc się, w rozsądny sposób korzystali z uro-
ków trzydniowego święta radości. Bezpośrednio po tej uro-
czystości zabawa spod pomnika Oskara Langego
rozprzestrzeniła się na teren całego kampusu, a także w
plener. Tradycyjnie odbył się Turniej Wydziałów, była też
Wojna płci i studencka wersja Familiady. Wiele konkur-
sów, pokazów tanecznych, występy kabaretów oraz kon-
certy: hip-hopowy i rockowy rozgrywało się na scenie
usytuowanej obok budynku Z. Zagraniczni uczestnicy Eras-

musa bawili się w trakcie
zabaw przygotowanych
w międzynarodowym to-
warzystwie. O tym, co
kryło się pod nazwami:
Hisponomalia, S.O.K.,
Eurogame, Global Vil-
lage, Hossa Daytader,
Flunky-Ball, UE Live, Big
Twister, Elektro Tunel,
Bodypainting wiedzą Ci,
którzy w tych wydarze-
niach brali udział. Warto
też wspomnieć o uczest-
nictwie – reprezentacji
naszej uczelni przebranej
się za piratów (ekono-
micznych?) – w pocho-
dzie juwenaliowym,

którego trasa w tym roku wiodła wzdłuż Odry (od Poli-
techniki Wrocławskiej do Pól Marsowych). Przedsięwzięcie
pod nazwą Ekonomalia już od kilku lat kończy Bal na
Zamku w Bolkowie.
Święto Ekonomalia nie odbyłoby się bez zaangażowania
tak wielu studentów, bez pomocy kierownictwa uczelni
i wielu współpracujących ze studentami działów, bez
wsparcia sponsorów. Mimo publicystycznie ogłaszanych
co jakiś czas wieści, że kultura studencka obumiera, po
dawce imprez przygotowanych przez naszych studentów –
tak ciekawych i zróżnicowanych tematycznie – trudno
uwierzyć w nadchodzący kataklizm.
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Pomysłodawczynią przedsięwzięcia była dr Anna Bara-
niecka. Wykorzystała ona pomysłowość i zapał studentów
uczestniczących, m.in. w zajęciach Analiza strategiczna
sektorów. Głównymi organizatorami „Giełdy” byli człon-
kowie Logistycznego Koła Naukowego „LoGRiT”. Aktyw-
nie i „z pomysłem” wdrożyli w życie idee projektu. Ich
głównym celem była integracja środowiska akademickiego,
władz samorządowych i przedsiębiorców na rzecz pro-
mocji i rozwoju Jeleniej Góry.
Na spotkanie przybyły władze miasta Jeleniej Góry, Go-
rzowa Wielkopolskiego oraz Zielonej Góry: Hubert Papaj
– zastępca prezydenta miasta Jelenia Góra, Ewa Piekarz –
zastępca prezydenta ds. rozwoju miasta Gorzów Wielko-
polski, a także Stanisław Szymkowiak – naczelnik Wydziału
Przedsiębiorczości w Zielonej Górze.
Obecnością zaszczycili organizatorów również: Jego Mag-
nificencja dr Maja Skiba-Janiak – rektor Wyższej Szkoły
Biznesu w Gorzowie Wielkopolskim, dr Krzysztof
Witkowski – prodziekan ds. Studenckich i dr Sebastian Sta-
niuk z Uniwersytetu Zielonogórskiego. Wydział GRiT re-
prezentował Jego Magnificencja prof. Jarosław Witkowski
– prorektor ds. Współpracy z Zagranicą, dr Maja Jedlińska

– prodziekan ds. Studiów Stacjonarnych, mgr Tomasz
Kołakowski – asystent w Katedrze Zarządzania Strategicz-
nego i Logistyki oraz studenci – pomysłodawcy Giełdy.
Wśród zaproszonych przedsiębiorców obecni byli: Ale-
ksander Lachowicz – prezes Zarządu C.P.U ZETO Sp.
z o.o. w Jeleniej Górze, Grzegorz Rychter – prezes Karko-
noskiej Agencji Rozwoju Regionalnego, Zdzisław Ziomek –

G i e ł d a p o m y s ł ó w
13 maja 2011 r. odbyła się na jeleniogórskim Wydziale Gospodarki Regionalnej i Turystyki pierwsza edycja projektu
„Giełda Pomysłów – Uniwersytet Ekonomiczny we Wrocławiu na rzecz rozwoju Jeleniej Góry”.
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dyrektor Hotelu Mercure w Jeleniej Górze i Anna Szlaga –
kierownik Działu Marketingu w Teatrze Jeleniogórskim
im. C.K. Norwida.
W trakcie Giełdy Pomysłów prezentowane były wyniki
badań realizowanych w ramach grantu Katedry Zarządza-
nia Strategicznego i Logistyki, Uniwersytetu Zielonogór-
skiego oraz Wyższej Szkoły Biznesu w Gorzowie, pt.
„Model referencyjny logistyki miejskiej a jakość życia
mieszkańców” (prof. dr hab. Jarosław Witkowski, dr
Krzysztof Witkowski, dr Maja Kiba, mgr Tomasz Kołakow-
ski). W wystąpieniu zostały zaprezentowane wyniki badań
przeprowadzonych wśród mieszkańców Jeleniej Góry,
Zielonej Góry i Gorzowa Wielkopolskiego w zakresie czyn-
ników wpływających na jakość życia w wymienionych
miastach, ze szczególnym uwzględnieniem logistyki miej-
skiej. Słuchacze mogli przekonać się m.in.: co najbardziej
przeszkadza w codziennym funkcjonowaniu, co postrze-
gane jest jako zagrożenie, a co uprzyjemnia pobyt w
każdym z badanych miast.
Kolejnym etapem tegorocznej imprezy była prezentacja i
ocena kierunków rozwoju miasta Jelenia Góra na podsta-
wie najlepszych praktyk. Wystąpienia mieli studenci Koła
Naukowego LoGRiT oraz Akademickiego Klubu Turystyki.
Pierwsza prezentacja dotyczyła porównania Jeleniej Góry
metodą benchmarkingu do Klagenfurtu – niewielkiej miejs-
cowości w Austrii, położonej w malowniczej kotlinie oto-
czonej Alpami, bliźniaczo podobnej do Jeleniej Góry.
Następnie wskazano na rozwiązania, głównie w sferze
bazy rekreacyjno-sportowej, które przy pomocy i zaan-
gażowaniu wszystkich obecnych gości mogłyby z powo-
dzeniem zostać przeniesione na grunt jeleniogórski, z
korzyścią dla rozwoju miasta. W kolejnej prezentacji człon-
kowie Akademickiego Klubu Turystycznego swoją uwagę
skupili na szansach rozwoju miejsc stricte rekreacyjnych,

obecnie zaniedbanych. Były to: Park przy ul. Morcinka
oraz teren zalewu po byłej żwirowni w Wojanowie.
W następnej kolejności prezentację na temat możliwości
powstania „Parku przemysłowego” na terenach byłych
zakładów włókien chemicznych „Celwiskoza” przedstawili
członkowie Koła Naukowego LoGRiT Po prezentacji krót-
kich filmów dokumentalnych na temat dawnej świetności
oraz stanu obecnego, prężnie działającej fabryki, studenci
przedstawili władzom miasta swój pomysł na zagospoda-
rowanie opuszczonych budynków. Za najciekawsze zgro-
madzeni goście uznali powstanie na w/w terenach Galerii
Sztuki Nowoczesnej, Adrenalina Parku oraz osiedli miesz-
kań typu „loft”.
Każda prezentacja studentów była dodatkowo poprze-
dzona krótką informacją na temat działalności ich kół nau-
kowych oraz możliwości nawiązania współpracy.
Ostatnim etapem tego przedsięwzięcia była prezentacja
wybranych nisz rynkowych. Studenci przedstawiali auto-
rskie pomysły mogące być wykorzystane w mieście lub w
jego okolicy. Inicjatorzy tegorocznej giełdy zaprezentowali
m.in. pomysł na:
• hurtownię owoców morza i dziczyzny,
• kręgielnię,
• skate park,
• centrum rozrywki,
• stawy hodowlane,
• firmę dbającą o tereny zielone oraz odnowę fasad bu-

dynków,
• restaurację azjatycką,
• event shop,
• wypożyczalnię samochodów dla osób niepełnospraw-

nych
• przedszkole integracyjne,
• restaurację muzyczną,
• sklep z odzieżą alternatywną.
Tegoroczna Giełda Pomysłów to pierwsza tego typu inicja-
tywa zorganizowana na jeleniogórskim Wydziale Uniwer-
sytetu Ekonomicznego we Wrocławiu. Jak można było
zauważyć po ilości zróżnicowanych pomysłów, liczbie
studentów zaangażowanych w organizację oraz zaintere-
sowaniu licznie przybyłych gości, inicjatywa była po-
trzebna. Skorzystali studenci mogąc w praktyce
zaprezentować swój pomysłowy potencjał i zdobytą wie-
dzę, a także osoby mające wpływ na rozwój swoich miast.
Organizatorzy pragną bardzo serdecznie podziękować
dr Annie Baranieckiej, która czuwała nad całością prac
oraz wspierała merytorycznie pomysłodawców nisz ryn-
kowych, Działowi Informacji i Rozwoju za pomoc w orga-
nizacji i obsłudze technicznej konferencji oraz wszystkim
studentom aktywnie biorącym udział w realizacji tego
przedsięwzięcia, które mamy nadzieję, wpisze się na stałe
w kanon imprez organizowanych na Wydziale GRiT.

Koło Naukowe LoGRiT

Portal nr 2/3 (10) 2011
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Małgorzata Wereszczyńska
Justyna Adamczuk

W dniach 9-10 czerwca 2011 r. na jeleniogórskim Wy-
dziale Uniwersytetu Ekonomicznego we Wrocławiu miała
miejsce wystawa archiwalna pt. „Wydział Gospodarki Re-
gionalnej i Turystyki w Jeleniej Górze wczoraj i dziś”. Im-
prezę w ramach Międzynarodowych Dni Archiwów
zorganizowano na Wydziale GRiT po raz pierwszy. Liczne
materiały z historii wydziału przygotowali i zebrali pra-
cownicy Wydziałowego Archiwum oraz Działu Informacji
i Rozwoju.
Celem wystawy było przybliżenie historii jeleniogórskiego
wydziału, faktów z historii budynków i właścicieli przed
1945 r., a także ukazanie chronologii czasowej powstawa-
nia Wydziału po 1945 r. oraz materiałów o jego założy-
cielach.
Na wystawie można było porównać stare pocztówki przed-
stawiające przedwojenne budynki, obecnej siedziby wy-
działu, ze współczesnymi zdjęciami.
Dzięki uprzejmości Archiwum Państwowego w Jeleniej
Górze wystawę wzbogaciły ciekawe plany i mapy archi-
walne. Nie zabrakło również oryginalnych dokumentów

związanych z przekazaniem poszczególnych nierucho-
mości dla naszego Wydziału. Wśród różnorodnych pa-
miątek na wystawie znalazło się miejsce poświęcone
wspomnieniom o długoletnim dyrektorze administracyj-
nym śp. Marianie Pohulaku.
Przygotowano także prezentację multimedialną ze zdję-
ciami z najstarszych inauguracji akademickich, wydarzeń z
życia wydziału, a także zdjęcia pracowników naukowo-
dydaktycznych Wydziału GRiT. Zwiedzający mogli także
zapoznać się z treścią pierwszych protokołów Rad Wy-
działu, pierwszych zarządzeń dyrektora, porównać dzien-
niki studenta sprzed sześćdziesięciu lat z obecnie
obowiązującymi.

Wystawę odwiedziło ponad 100 osób. Byli to zarówno
pracownicy Wydziału GRiT, jak również studenci, którzy
z zaciekawieniem poznawali dzieje naszej uczelni. Z wpi-
sów do księgi pamiątkowej wynika, że wystawa wzbudziła
duże zainteresowanie i podobała się zwiedzającym. Było
wiele miłych słów. Dlatego też organizatorzy tegorocznej
wystawy dokonają wszelkich starań, aby podobną inicja-
tywę przygotowywać cyklicznie.
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Tablicę pamiątkową ufundował Uniwersytet Ekonomiczny
na mocy uchwały Senatu z dnia 24 marca 2011 r.
Współinicjatorem inicjatywy wmurowania tablicy było
„Stowarzyszenie 121” zrzeszające dawnych studentów, ak-
tywnie działających w latach osiemdziesiątych w imię wol-
ności, przeciwko indoktrynacji w nauczaniu ekonomii, dla
poprawy socjalno-bytowych warunków studiów.
Tablicę wmurowano w bud. A, obok sali 121, w której w
latach osiemdziesiątych odbywały się spotkania działaczy
NZS, toczyły burzliwe dyskusje i ścierały się koncepcje
polityczne i gospodarcze.
Na uroczystość przybyli przyjaciele Aleksandry Natalli-
-Świat, tragicznie zmarłej w katastrofie smoleńskiej,
działacze stowarzyszenia, członkowie NZS najmłodszej ge-
neracji, oraz przedstawiciele kierownictwa uczelni. Tab-
licę wspólnie odsłonili rektor prof. Bogusław Fiedor i Jacek
Świat, małżonek Aleksandry Natalli-Świat. Najpierw jed-
nak były wystąpienia.
Rektor prof. Bogusław Fiedor poprzez losy Aleksandry Na-
talli podkreślał wpływ organizacji NZS na kształtowanie
świadomości politycznej i społecznej oraz organizacyjnej
jej członków i studentów tamtych lat. Przywołał słowa dr.
Bartłomieja Nowotarskiego, dzisiaj pracownika naukowego
Wydziału Nauk Ekonomicznych, wówczas członka NZS.
Powiedział on o tamtym okresie w swoim życiu, że:
„… była to przyspieszona szkoła dojrzewania społecznego,
okres fenomenalnej edukacji społecznej, politycznej i orga-
nizacyjnej. Czegoś, czego nie można się było nauczyć na
żadnej uczelni”.

Rektor stwierdził, że wmurowanie tablicy pozwoli prze-
chować pamięć o wydarzeniach, ludziach i miejscach
ważnych dla naszego uniwersytetu. Po słowach rektora
głos zabrał Dariusz Kłos, dawny działacz NZS, Jacek Świat
oraz Magdalena Panasiewicz, przewodnicząca NZS.
Dariusz Kłos podziękował za współpracę uczelni przy ini-
cjatywie uhonorowania tablicą pamiątkową Aleksandry
Natalli-Świat. Wspominał postać i działalność studencką
Aleksandry Natalli.
Jacek Świat powiedział, że już po raz drugi ma sposobność
uczestniczyć na Uniwersytecie Ekonomicznym w uroczys-
tości poświęconej swojej żonie. Podzielił się refleksją
o początkach znajomości z Olą Natallii. Powiedział: przy-
chodzę tutaj zawsze z wielkimi emocjami, bowiem w tych
murach wszystko się zaczęło. Ola tutaj studiowała, zdoby-
wała wiedzę, która – jak się później okazało – bardzo się jej
przydała w pracy w administracji, w biznesie i w polityce.
Tutaj zdobywała pierwsze szlify w działalności społecznej i
politycznej będąc jedną z liderek Niezależnego Zrzeszenia
Studentów. Tu nawiązała przyjaźni, które przetrwały wiele
lat. Przyjaciele ze „Stowarzyszenia 121” są tego najcenniej-
szym przykładem. Wspominał sytuację, w jakiej poznał

Aleksandrę Natalli. Było to w auli podczas strajku studen-
ckiego pod koniec 81 roku, na parę dni przed wybuchem
stanu wojennego. Natomiast sala 121 przypomina mu dru-
gie spotkanie z Aleksandrą Natalli. Jak powiedział: nie za-

N i e z a p o m i n a m y
d z i ę k u j e m y
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10 czerwca 2011 r. odbyła się uroczystość odsłonięcia tablicy pamiątkowej upamiętniającej śp Aleksandrę Natalli-
-Świat, Absolwentkę roku 1982, osobę zaangażowaną w działalność Niezależnego Zrzeszenia Studentów (była
współzałożycielką organizacji NZS i jej wiceprzewodniczącą) oraz posłankę na Sejm RP w latach 2005-2010.
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pomnę jej widoku: siedzącej na biurku, machającej
nogami i ustawiającej „do pionu” swoich kolegów. Jacek
Świat przypomniał o stałym emocjonalnym zaangażowa-
niu Aleksandry Natalli w życie swojej ukochanej uczelni.
Wielokrotnie współpracowała z pracownikami nauko-
wymi, włączyła się również w starania o przyznanie uczelni
zaszczytnej nazwy Uniwersytet Ekonomiczny.
W imieniu obecnych członków NZS wystąpiła przewod-
nicząca Magdalena Panasiewicz. Powiedziała, że studenci
Uniwersytetu Ekonomicznego, członkowie NZS są dumni,
że należą do organizacji o tak pięknej przeszłości,
współtworzonej przez Aleksandrę Natallii-Świat. Zapew-
niła, że organizacja NZS, także obecnie, zrzesza ludzi

otwartych na problemy, ambitnych i aktywnych w wielu
obszarach życia społecznego.
Dla nas, społeczności akademickiej Uniwersytetu Eko-
nomicznego Aleksandra Natalli-Świat jest symbolem
współczesnego patriotyzmu. Była osobą zaangażowaną
w sprawy społeczne, dążącą poprzez rozwiązania prawne
do poprawy funkcjonowania instytucji publicznych i gos-
podarczych. Zbigniew Dynak wspominając Aleksandrę
Natalli-Świat 15 kwietnia 2010 r. na uroczystym Senacie
powiedział: Będąc zwyczajną kobietą, chciała mieć i miała
wpływ na to nadzwyczajne dzieło jakim jest dobro
Ojczyzny, Państwa i Społeczeństwa.
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Pamięć o polskich profesorach pomimo upływu lat jest pie-
lęgnowana przez wrocławskie uczelnie i kolejne pokole-
nia pracowników nauki. Z inicjatywy profesora Henryka
Mierzeckiego w 1954 r., powstał we Wrocławiu Między-
uczelniany Komitet Uczczenia Pamięci Lwowskich Pra-
cowników Nauki. Borysowi Michałowskiemu, rzeźbiarzowi
związanemu z Państwową Wyższą Szkołą Sztuk Plastycz-
nych we Wrocławiu powierzono wykonanie monumentu
upamiętniającego lwowskich uczonych zamordowanych
przez Niemców w 1941 roku. 3 października 1964 r. obok

placu Grunwaldzkiego odsłonięto pomnik „Uczonych pol-
skich – ofiar hitleryzmu” (władze komunistyczne bowiem
nie zezwoliły na akcentowanie kaźni polskich profesorów
we Lwowie). 14 października 1981 r. miała miejsce uro-
czystość, podczas której pomnik przy placu Grunwaldzkim
uzupełniono – z inicjatywy senatów wrocławskich uczelni
– o płyty, na których umieszczono nazwiska zamordowa-
nych profesorów (których los przypomina los ofiar Katynia,
Charkowa, Miednoje i hitlerowskich obozów koncentra-
cyjnych). Na cokole widnieje napis Nasz los przestrogą. Na-

Pa m i ę ć P o l s k i c h
P r o f e s o r ó w L w o w s k i c h

W lipcu 2011 r. minęła siedemdziesiąta rocznica mordu polskich profesorów uczelni lwowskich, zamordowanych
w pierwszych dniach niemieckiej okupacji Lwowa. Ich kaźń była kolejnym przejawem zbrodniczej polityki prowa-
dzonej przez nazistowskie Niemcy w stosunku do polskich uczonych. Mszą świętą w kościele p.w. Marii Magdaleny
we Lwowie rozpoczęły się 3 lipca uroczystości związane z odsłonięciem w miejscu kaźni profesorów lwowskich po-
mnika upamiętniającego rocznicę tragicznych wydarzeń. Monument powstał z inicjatywy władz Wrocławia i Lwowa.
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zwiska pomordowanych są uwiecznione także na tablicy
w Gmachu Głównym na Uniwersytecie Wrocławskim.
Także we Lwowie starano się zachować pamięć o zamor-
dowanych w lipcu 1941 r. W 1956 r., w miejscu kaźni na
stoku Wzgórz Wuleckich, rozpoczęto budowę monu-
mentu. Do jego realizacji jednak nie doszło. W 1991 r.,
w pięćdziesiątą rocznicę mordu dokonanego na polskich
profesorach, w lwowskiej Katedrze Łacińskiej odsłonięto
tablicę upamiętniającą wszystkich rozstrzelanych. W latach
90., w ukraińskim już Lwowie, u stóp Wzgórz Wuleckich,
ustawiono skromny pomnik przypominający nagrobek.
Na umieszczonej na nim płycie w formie epitafium wy-
mieniono (w języku polskim i ukraińskim) nazwiska osób
rozstrzelanych rankiem 4 lipca 1941 r.

W wyniku porozumienia zawartego w 2008 r. między
Rafałem Dutkiewiczem, prezydentem Wrocławia, a
Andrijem Sadowym, merem Lwowa, podjęto decyzję
o wybudowaniu na Wzgórzach Wuleckich pomnika po-
święconego zamordowanym. W lipcu 2009 r. ogłoszono
w Polsce i na Ukrainie konkurs na projekt pomnika, a or-
ganizację powierzono wrocławskiemu Kolegium Europy
Wschodniej im. Jana Nowaka-Jeziorańskiego. Pomnik za-
projektowany przez krakowskiego rzeźbiarza – Aleksandra
Śliwę odsłonięto 3 lipca 2011 r., w przeddzień 70. rocz-
nicy zbrodni popełnionej na lwowskich uczonych, na miej-
scu ich egzekucji. Monument przedstawia bramę
zbudowaną z granitowych bloków z wyrytym na każdym z
nich numerem przykazania. Linię ułożenia bloków zakłóca
jeden wysunięty z szeregu pozostałych kamieni granit,
z piątym przykazaniem – nie zabijaj. Za bramą rzeźbiarz
umieścił ścianę, na której znajduje się metalowy odlew roz-

kazu rozstrzelania profesorów. Znaczny wkład finansowy
na budowę pomnika zapewnił prezydent Wrocławia, część
środków pochodzi ze zbiórki pieniężnej w Polsce. Doce-
lowo teren wokół pomnika ma zostać zagospodarowany,
ma to być park studencki.

Odwołujemy się dziś do Sądu Bożego, jedynego sprawied-
liwego sądu, prosząc pana Boga, aby dał wieczny odpo-
czynek tym, którzy zostali wyrwani z tego świata przez
nienawiść i pogardę – powiedział podczas nabożeństwa
w kościele p.w. Marii Magdaleny Mieczysław Mokrzycki,
arcybiskup lwowski obrządku łacińskiego.

Podczas uroczystości odsłonięcia pomnika Andrij Sadowy,
mer Lwowa mówił, że zamordowani na Wzgórzach Wu-
leckich we Lwowie polscy profesorowie uczelni lwowskich
zginęli za to, że „byli mądrzy, byli inteligencją”. Podkreślił
także, iż do podobnych tragedii dochodziło w wyniku
działań i nazistów, i komunistów. „Reżimy totalitarne nie
cierpią ludzi mądrych i niezależnych. One zawsze ich
niszczyły. Jest to (mord polskich profesorów) ciemna karta
historii naszego miasta i musimy robić wszystko, by nigdy się
to nie powtórzyło” podkreślał mer Andrij Sadowy.

Z kolei prezydent Rafał Dutkiewicz podkreślił, że pomnik
został zbudowany „z przyjaźni i na rzecz przyjaźni”. „Stoimy
tu, by pokazać, Polsce, Ukrainie i Europie, że należy pamię-
tać o takich wydarzeniach”

Dramat profesorów lwowskich uczelni rozegrał się nocą
z 3 na 4 lipca 1941 r., kiedy oddziały specjalne SS dokonały
aresztowania dwudziestu dwóch uczonych, członków ich
rodzin oraz przebywających w ich mieszkaniach – łącznie
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49 osób. Przewieziono ich do Zakładu Wychowawczego
im. Abrahamowiczów w kompleksie akademików Poli-
techniki Lwowskiej, gdzie zostali poddani brutalnemu
przesłuchaniu. O świcie 4 lipca na stokach Wzgórz Wu-
leckich rozstrzelano 38 zatrzymanych. Wśród zamordo-
wanych znaleźli się wykładowcy Uniwersytetu Jana
Kazimierza: prof. Antoni Cieszyński, prof. Władysław
Dobrzaniecki, prof. Jan Grek, doc. Jerzy Grzędzielski, prof.
Henryk Hilarowicz, prof. Roman Longchamp de Bérier,
prof. Witold Nowicki, prof. Tadeusz Ostrowski, prof.
Stanisław Progulski, prof. Roman Rencki, prof. Włodzi-
mierz Sieradzki, prof. Adam Sołowij oraz dr Tadeusz
Boy-Żeleński. Los uczonych związanych z Uniwersytetem
Lwowskim podzielili profesorowie Politechniki Lwowskiej:
prof. Włodzimierz Krukowski, prof. Antoni Łomnicki,
prof. Stanisław Pilat, prof. Włodzimierz Stożek, prof. Kazi-

mierz Vetulani, prof. Kasper Weigel oraz prof. Roman
Witkiewicz, a także wykładowca Akademii Medycyny
Weterynaryjnej – prof. Edward Hamerski. Dzień później,
5 lipca, rozstrzelano doc. Edwarda Mączewskiego z Uni-
wersytetu Lwowskiego, którego aresztowano nocą z 3 na 4
lipca wraz z innymi uczonymi. 11 lipca zatrzymano profe-
sorów Akademii Handlu Zagranicznego: Henryka Korowi-
cza i Stanisława Ruziewicza. Zostali zamordowani dzień
później w nieznanym miejscu. Profesora Kazimierza Bartla
(byłego wielokrotnego premiera rządu II Rzeczypospolitej)
rozstrzelano na osobisty rozkaz Heinricha Himmlera
26 lipca 1941 r. we Lwowie na Piaskach Janowskich.

• Tragiczna śmierć lwowskich profesorów to temat szcze-
gółowego opracowania, którego autorem jest anatom-
patolog z Wrocławia – profesor Zygmunt Albert. Jego
praca Kaźń profesorów lwowskich – lipiec 1941. Studia
oraz relacje i dokumenty zebrane i opracowane przez
Zygmunta Alberta, została wydana we Wrocławiu w
1989 r. Zamieszczona w niej dokumentacja, groma-
dzona przez autora nieprzerwanie od lipca 1942 r., wy-
jaśniając okoliczności mordu, stanowi jednocześnie
przestrogę dla przyszłych pokoleń.

• W roku obchodów siedemdziesięciolecia lwowskiej tra-
gedii wrocławski Oddział Instytutu Pamięci Narodowej
przygotowuje wystawę „Kaźń Profesorów Lwowskich”.
Ekspozycja zostanie zaprezentowana w plenerze na
wrocławskim Rynku. Jej udostępnienie przewidziano na
wrzesień 2011 r.

W artykule wykorzystano informacje opublikowane w cza-
sopiśmie Politechniki Wrocławskiej pt. „Pryzmat”.

Pomnik ustawiony w latach 90. XX wieku w pobliżu miejsca kaźni
na Wzgórzach Wuleckich

S ukces, sukces, sukces

Ale do rzeczy.

Na pierwsze uderzenie, jak co sezon, wysłaliśmy na
Akademickie Mistrzostwa Polski (AMP) nasze drużyny
snowboardową i narciarską, które, pod wodzą trenerki
Magdaleny Łosińskiej, otworzyły nam grad tegorocznych
sukcesów złotymi medalami narciarek i snowboardzistek
w klasyfikacji typów uczelni. Zloty medal indywidualnie
w mistrzostwach zdobyła snowboardzista Paulina Piekielny
(III rok ZIiF). Kolejne sukcesy były zasługą drużyn ping

ponga, które trenuje Tomasz Dąbrowski. W kwietniu zdo-
były złote medale AMP w klasyfikacji generalnej (panie) i w
klasyfikacji typów uczelni (panowie). Pod wodzą trenera
Roberta Działo, zdobyliśmy medale w pływaniu – w szta-
fetach pań stylem dowolnym i zmiennym oba srebrne, in-
dywidualnie Alicja Tchórz (I IE) zdobyła złoto na 100 m
stylem dowolnym i grzbietowym, a Katarzyna Lech (II rok
IE) medal srebrny na 50 m stylem klasycznym.

Tomasz Dąbrowski
Nasi studenci-sportowcy corocznie sprawiają, że możemy być dumni z ich osiągnięć i cieszyć się ich wynikami. Rok
akademicki 2010/2011 obfitował w wiele wydarzeń sportowych. I jak co roku, dzięki hojności i zrozumieniu naszej
Alma Mater, studenci sportowcy mogli w nich uczestniczyć. Odwzajemnili się sukcesami, które rozsławiają i pro-
mują naszą uczelnię, już nie tylko na podwórku wrocławskim czy dolnośląskim, ale także w całej Polsce, a nawet
w Europie.
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Brązowy medal w klasyfikacji uczelni ekonomicznych zdo-
byli nasi szachiści. Na koniec sezonu formą zabłysnęli nasi
jeźdźcy, trener Jolanta Scheuer, zdobywając brązowy
medal w klasyfikacji uczelni ekonomicznych AMP. Indy-
widualnie w tych zawodach medal srebrny zdobył Jacek
Mierzwiński (III NE), a brązowy Michał Puć (III IE ).

Na arenach lokalnych mistrzyniami Dolnośląskiej Ligi Mię-
dzyuczelnianej zostały nasze koszykarki, trener Wojciech
Chojak, i pływaczki. W tej klasyfikacji drugie miejsce zajęli
nasi piłkarze, trener Przemysław Przyłuski, a trzecie koszy-
karze, trener Stanisław Wojtowicz i tenisistki oraz tenisiści
stołowi.

Osobny akapit trzeba poświęcić jednak naszym tenisist-
kom stołowym, które zdobywając Akademickie Mistrzo-
stwo Polski wywalczyły sobie możliwość udziału w
Akademickich Mistrzostwach Europy. Piąta edycja tych
mistrzostw była w tym roku rozgrywana na portugalskiej
Maderze w dniach 19–24 lipca i zakończyła się dla na-
szego zespołu niemałym sukcesem. Drużynowo nasze stu-
dentki w składzie: Anna Janta-Lipinska (I rok magisterskich
studiów uzupełniających ZIiF), Anna Żak (II NE), Anna
Janas (III IE ) i Renata Soboń (II NE ), wywalczyły brązowy
medal. Jeszcze większe sukcesy panie zanotowały w grach
podwójnych – Anna Żak i Anna Janta-Lipińska zdobyły

srebrny medal, a w mikście Anna Janta-Lipińska wraz
Pawłem Chmielem złoty! Studenci trenują pod opieką
mgr. Tomasza Dąbrowskiego.

Zwycięska drużyna. Trener Tomasz Dąbrowski i drużyna tenisis-
tek: Anna Janas, Anna Żak, Anna Janta-Lipińska i Renata Soboń
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